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Vegsjefen har ordet:

Rassikring av E69

Jord- og steinraset som 20. november 1989 stengte riksveg E69 ved
Innholmen, mellom Innfjorden og Veblungsnes, krevde eit ungt
menneskeliv, skapte store ulemper for trafikantane og forte tii mykje
ekstra arbeid og store utfordringar for Vegvesenet i fylket. Det viste
seg etter kort fid at vi denne gongen ikkje berre kunne rydde raset
og setje trafikken pa igjen. Oppe i rasgropa lag det nemleg att mykje
masse som pa overkommeleg mate ikkje let seg fjerne. Med denne
trusselen hengjande over hovudet fann vl det uforsvarleg a tenkje
pa snarleg opning av hovudvegen inn og ut av fylket.

Nye ferjekaier
Vi kom og snart til at det mellombelse ferjesambandet Vikebukt-
Afarnes var eit for darleg og dyrt tllbod til trafikantane for ein lengre
tidsperiode. Vidare trengte vi noko fid til a vurdere og finne beste
ioysinga pa lengre sikt.

Dette forte til avqjerda om bygging av to mellombelse ferjekaier I
Innfjorden og paAndalsnes. Igjen viste varferjekaiseksjon sin styrke,
kunnskap og innsatsvilje. Etter rask, men likevel grundig planlegging
kom byggjearbeidet i gang mot midten av desember 1989 og den
5. januar 1990 vart det nye ferjesambandet med to nye ferjekaier faff
i bruk etter tre vekers byggjetid. Det kan Ikkje vere tvil om at det her
vart sett Norgesrekord som det blir vanskeleg a sla.

Med dette som bakgrunn vert det lettare a skjone at vi har folk og
kompefanse som i hog grad har vist seg I sfand til a ta opp
konkurransen ogsa I andre fylke med dei storste anleggsentrepreno-
rane I landet.

Planlegging av ny og sikker vegtrase
Pa vegplanen for perloden 1990-93 er til radvelde om lag 93 mill,
kroner til rassikring mellom Innfjorden og Andalsnes. Desse midlane
var tenkf til bygging av eIn vel 2 km lang tunnel mellom Runeham-
mertunnelen og Gridsetskolten, samt noko overbygg og andre tiltak.
Etter raset vart desse planane tekne opp til ny vurderlng. VI stilte
igjen sporsmalet om dette ga full trygglelk og var den beste loysing
pa lengre sIkt. Den gamie ideen om veg fra Innfjorden til Isterdalen
dukka og opp pa nytt.

Vi kom snart til at det var behov for ny gjennomgang av alle planar
nar det no matte satsast sa store belop. Dette var el hastesak som
det matte setjast Inn store ressursar pa a fa loyst pa kort tid. Difor
vart det ved vegkontoret oppretta el tverrfagleg arbeidsgruppe med
folk fra plan, aniegg, vedlikehald og laboratorium som gjekk laus pa
arbeldet.

Dei arbeidde raskt og effektivt og i slutten av januar var den forste
utgreiinga klar med konklusjon om alternativval. Den sakalla alterna-
tiv 3 med ein 6 km lang tunnel fra Gridset i Innfjorden fll Skafonnfun-
nelen peika seg klart ut i hove til det andre attstaande alternativ 4,
som er tunnel fra Gridset til Isterdalen og vidare ny veg og nye bruer
over Istra og Rauma. Dei tre andre alternative som vart utgreidd fall,

av ulike arsakar, ut under den vidare prosessen.

El kort samanlikning av alle fern undersokte alternativ kan kort
oppsummerast med silk konklusjon:
1. Berre alternatlva 3 og 4 gir full rassikring I forste byggjesfeg. Ut

fra dette meiner vl det er riktig a sja bort fra alle andre alternativ.
(Alternativ 5 er uaktueit pa grunn av arealkonflikt i Innfjorden).

2. Samanlikning mellom alternatlva 3 og 4 kan kort uttrykkast slik:

a) Alternativ 3 er i 1. byggjesteg 45. mill, kroner rimeiegare
enn alternativ 4 (40 mill, kroner ved full utbygging).

b) Alternativ 3 er best for om lag 3/4 av trafikantane og gir
totalt sett del lagaste tids- og kjorekostnadene.

c) Alternativ 3 gir den langt enklaste og hurtlgaste plan- og
grunnloysingsprosess.

Samferdseisutvalet I fylket hadde alternativvaiet oppe i motet den
7. februar 1990. Etter lange og grundige droftingar fekk alternativ 3
samroystes tilslutning. Dette alternativet har og fatt overveldande
tilslutning under tre storre moter med ulike brukarinteresser.

Sporsmalet om alternativval er i skrivande stund (februar) ute til
uttale i andre hoyringsorgan I fylket.

Vi reknar med at Vegdirektoratet som har det endelege ord nar det
gjeld alternativvaiet far ei left og enkel avgjerd. Reft nok har og
alternativ 4 gjennom Isterdalen nokre tilhengarar, med Alesund
Handelsforening I spissen. Dei meiner Isterdalsllnaer mestframtlds-
retta. Dette er vanskeleg a forsta da dette alternativet er dyrare a
byggje, gir storre samla tids- og kjorekostnader og far ein langt
vanskelegare og meir tidkrevjande plan- og grunnloysingsprosess.

Finansiering
Det er ikkje a kome forbi at finansieringa av prosjektet vert den
vanskelegaste delen a fa raskt i hamn silk at arbeidet kan kome i
gang. For a gjennomfore forste byggjesteg av alternativ 3 har
vibehov for 30 mill, kroner meir enn vl har i vegplanperioden 1990-
93.

Alle krefter, polltisk og adminisfrativt, ma no setjast inn for a skaffe
desse midlane som eit tillegg til vegplanramma i 1990/91. Sjol om
vi skulle fa desse 30 mill, kroner ma vl foreta smertefulle endringar
nar det gjeld tidspunkt for gjennomforing av fleire prosjekt i perio-
den.

Til rassikring av E69 treng vi alle 125 mill, kroner i 1990 og 1991 for
Igjen a fa opna vegen snarast mogleg. Dette forer til at andre arbeid
som var tenkt utfort i desse ara ma skyvast ut i tid til 1992 og 1993.
Om vi ikkje skulle lukkast a fa ekstramidlar vert denne ompriorite-
ringsprosessen enda mykje vanskelegare. men nar vi stiller prosjekt
for prosjekt opp mot a fa sikra E69 slik at den igjen kan opnast for
trafikk har vi vei knapt elf einaste som ikkje ma vike plass.
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TEMA: Bru- og ferjekaiseksjonen
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Fra venstre: Per Age Brevik, Leonhard Dahl, Per Korsbrekke, Tore Witso, Arne Hoem og Halgeir Brudeseth tar gjerne opp
konkurransen over fylkesgrensene. (Foto: Viktor Storsveen)

Seksjonsleder Tore Witso:

- Vi har ressursene!
Vi har de menneskelige og maskinelle ressur
sene som skal til for a bygge ferjekaier og ogsa
bruer. Det vi har gjort ei tid na er at vi forsoker
a ga aktivt ut i andre fylker for a skaffe oss

arbeid, slik at vi kan utnytte de ressursene vi har
bygget opp. Dette sier seksjonsleder i bru- og
ferjekaiseksjonen i vegvesenet i More og Roms-
dal, overingenior Tore Witso.

Bakgrunnen for uttalelsene er
det faktum at bevilgningene
over statsbudsjettet er sv^rt
ujevne nar det gjelder midler
til bru- og ferjekaibygging I
eget fylke. Rike tradisjoner
gjor imidlertid at Vegvesenet i
More og Romsdai etter hvert
har bygd opp en svaert slag-
kraftig seksjon pa dette omra-
det. Ogsa maskinelt er etaten
godt rustet til a ta pa seg opp-
drag som kommer.

Men nettopp fordi det i perlo-
der Ikke er nok a gjore her i
fylket, har bru- og ferjekaisek
sjonen i stedet valgt a ga ut og
kjempe om oppdrag i andre
fylker. Bade I Trondelag-fyl-
kene og i Sogn og Fjordane,
har seksjonen de seneste

arene fatt mange aniegg, sma
og store!

- Vi far stadig paminnelser fra
Vegdirektoratet om a bli flin-
kere til a utnytte de ressursene
vl har og ogsa se over fylkes
grensene etter oppdrag der.
Og egentlig er det vel det vi
gjor, fortsetter overingenior
Tore Witso. - 1 tiliegg til at vi
far utnyttet ressursene vare,

vet jeg ogsa at arbeiderne vare
ute pa anieggene setter stor
pris pa at de har jevnt med
arbeid aret Igjennom.

-1 tiliegg er det samfunnsoko-
nomisk riktig at vl tar jobber
utover fylkesgrensene fremfor
a  la deler av seksjonen ta

pause i de roligste periodene,
sier Witso.

Fakta om bru- og ferjekaiseksjonen
Bru- og ferjekaiseksjonen er underlagt anleggsavde-
linga. Pa Vegkontoret bestar seksjonen pr. i dag avseks
personer. Seksjonleder er overingenior Tore Witso.
Ellers finner vi avdelingsingeniorene Per Age Brevik og
Halgeir Brudeseth som i hovedsak arbeider med oppga-
ver innenfor brubygging og andre betongarbeider. Over
ingenior Per Korsbrekke og oppsynsmennene Leonhard
Dahl og Arne Hoem star i hovedsak for ferjekaioppdra-
gene bade her i fylket og i andre fylker.

Selv om ledelsen for seksjonen utvilsomt holder et hoyt
faglig niva, hadde det likevel blitt lite bru- og ferjekaibyg
ging om det ikke i tiliegg hadde vaert en entusiastisk og
dyktig gjeng I utedriften. Her finner vi i oyeblikket 40
mann, der av avdelingsingenior Per Austnes og opp-
synsmann Richard Lunheim. Ellers har seksjonen befa-
ring med diverse storre broprosjekt gjennom planleg-
glng, byggledelse og annen oppfolging.



TEMA: Bm- og ferjekaiseksjonen

Viktig seier pa bortebane!
Klokka 12.00 mandag 18. September i fjor host
skrev bru- og ferjekaiseksjonen i Statens Veg-
vesen More og Romsdal historie. I naert samar-
beid med vegvesenet i Sogn og Fjordane hadde
man for forste gang vunnet en apen anbuds-
runde I et annet fylke i konkurranse med private

Den driftige anleggsgjengen
fra More og Romsdal arbel-
der raskt og preslst og silk
det ser ut forelopig, vil det
ogsa vise sag at de okono-
mlske anbudskalkyiene var
bygget pa sunn forretnings-
drift og at de private entre-
prenorene sa langt der i fra
ble jekket ut av prosjektet pa
grunn av Statens midler.

I alt ni arbeidere bar vaert I

sving pa Oppedal ferjekai.
tillegg leies det Inn dykker
som tar sag av arbeidet
under vann. De som bar

bidratt til at framdriften ved

Oppedal gar etter program-
met barforuten ledelsen ved

Vegkontoret, vaert folgende:
Steinar Brevik, Sigmund
Skjegstad, Per Akernes,
Oddmund Tangen, Malvin
Ness, Arvid Engkrog, Kristen
Leikarnes, Arnfinn Karlsen

og Oscar Einarsson.

entreprenorer. Det var Oppedal ferjekai pa riks-
veg 14 sor for Sognefjorden, som var iyst ut pa
anbud og hele 11 entreprenorer deltok i konkur-
ransen, deriblant aile de store pa omradet her
til lands.

For trafikkantene vil den nye
ferjekaia bety stor forbed-
ring i forbold til sambandet
Lavik-Brekke som na tar en

balv time. Da sambandet

Lavik-Oppedal star ferdig i
juni, betyr det nedkortet
ferjetid med neer en tredel.

i  — » -■ ■' "III -->■ ^

Bildet: 0verst ser vi Arvid Engkrog og Steinar Brevik i tett snov^r med ammunisjonskassa. Under til venstre: Oppsynsmann Arne
Hoem pa anieggskontoret pa Oppedal. Under til hoyre: Oppsynsmann Leonard Dahl og Steinar Brevik pa det medbrakte
verkstedet som gjor at arbeidsgjengen er selvhjulpne. (Fotos: Viktor Storsveen).



TEMA: Bru- og ferjekaiseksjonen

Trivsel viktig for
arbeidsinnsatsen!
«Basen» er en av de sentrale elementene i en del kos og trivllg mlljo for de som ska! ha baten
av den virksomheten som bru- og ferjekalsek- bade som sin arbeidsplass og ikke minst som
sjonen driver. Den ombygde bilferja dekker sitt hjem Mange perioder. Det er et meget erfa-
svaert mange funksjoner. Pa innsiden skjuler rent mannskap sorh utgjor arbeidslaget pa dag-
det seg alt som horer med for a skape hjemme- tid og kameratgjengen pa kveldstid.

miBS KmSEH

Uten kameratskap «overlever»
man ikke en slik tilv$relse,
ofte milevidt hjemmefra. Seks
mann har sitt arbeide og hjem
pa Basen. I tiilegg til helgene,
er det fri hver sjette uke.
Hasten tilbringes ombord eller
i umiddelbar naerhet av Basen.

Da vi besokte Basen, var man
i  full gang med a bygge cm
ferjekaia pa Balestrand i Sogn
og Fjordane.

Vi var heidige og kom akkurat
da middagen skulle inntas og
vi kan skrive under pa at kok-
ken ombord, Alt Myrstad,
kunne kokekunstens ABC. En

nydelig gryterett og sjokolade-
pudding med vaniljesaus til
dessert!

i messa ved siden av fant vi

behagelige stoler, her var TV,
video og det som skal til for a
gjore dognet n$rmest mulig
det en ellers opplever nar man
far bo hjemme.

Sju enkeltlugarer, gir hver
enkelt av mannskapene
muligheten til et privatliv midt
oppe i det soslale iivet som
mannskapet opplever uke
etter uke.

Kokk Alf Myrstad lar her formann Magne B0 forsyne seg ay matgryta.
(Foto: Viktor Storsveen)

ii ■ 1 ̂If

Alt Myrstad pi lugaren. Her lider man ingen nod.
(Fata: Viktor Storsveen)

Heiier ikkepi messa er det noen som hargrunn til ikiage pi komforten.
(Foto: Viktor Storsveen)
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Basen i aksjon utenfor Balestrand. Det faste mannskapet er: Magne B0, Befjord, Jostein Sandnes, Afarnes Alf Myrstad Molde Robert
Strommen, Skodje, Terje Male, Vikan og Kjeii Sandnes, Afarnes.

(Fata: Viktor Storsveen)

Med «Basen» pa nye tokt
Basen var opprinnelig ei bilferje. I 1977 kjopte
Statens vegvesen ferja, som da het Arvik fra
MRF, og bygde den cm slik den star i dag. Det
er Vegsentralen pS Are som eier Basen, og den
leies sammenhengende ut til bru- og ferjekai

seksjonen som beskjeftiger Basen og mann
skapet etter alle kunstens regler. I skrivende
stund er Basen opptatt 1 Balestrand og en lang
rekke oppdrag venter pa Basens tjeneste.

Batforeren ombord er Jostein
Sandnes. Han loser Basen og
mannskapet trygt fra tiavn til
tiavn. Etter Balestrand, blir
neste stopp Fj^rland og der-
etter er det Ryskjedalsvik,
ogsa det i Sogn og Fjordane,
for en rekke oppdrag i More
og Romsdal star for fur.

Basen kostet omiag 1,5 millio-
ner i sin fid. Oppsynsmann
Leontiard Datil slar fast at
Basen spiller en betydelig rolle

Ass. batferer Terje Male loser
Basen da Sandnes bar fri.

(Foto: Viktor Storsveen)

for okonomien i de oppdrag-
ene den blir benyttet i. Desto
kortere oppdragene er, desto
mer lonnsomt er det a benytte
Basen. Blir oppdragenes
varighet pa mer enn tre mane-
der kan man vurdere alterna

tive losninger, sier Dahl.

Basen er 25 meter lang og har
en Caterpillar dieselmotor
som yter 260 hester. Det fin-
nes i tillegg til fasilitetene vi
tiar nevnt, ogsa verksted og
lager ombord. Videre er basen
utstyrt med ei kran som har en
kapasitet pa 36 tonnmeter.
den har rammeutstyr for
peling og den har eget strom-
aggregat og kompressor.
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Kjempeinnsats bak rekord-
rask ferjekaiutbygging!

Her ser vi tre av de mange som fortjener stor honnor etter vel utfort arbeid. Fra venstre: Per Dyrii, Martinus Gautvik og John
Amundsgird. (Foto: Viktor Storsveen)

E69 har gjennom alle trukket til seg mye av
oppmerksomheten innenfor riks- og fylkesveg-
nettet i More og Romsdal. Fra tyskerne fokk

Parsellen Innfjorden-Andals-
nes er ersattet av et midlertid
ferjesamband, mens den per-
manente onnbyggingen av E69
tinner sted. Takket vaere en
stor arbeidsgjeng som virkelig
vllle demonstrere sin erfaring
og dyktlghet, sammen med
stor ekspertlse pS Vegkonto-
ret, bygget man ferjesamban-
det som trolig horer hjemme i
"Guineas rekordbok». 17
arbeidsdager benyttet Vegve-
senets folk p& de to midlerti-
dige ferjekaiene, som har
kapasitet til k ta i mot 50-bilers
ferje.

OgsS en stikkveg pS 60 meter
i  Innfjorden stod ferdig til
Spnlngen som skjedde 5,

bygget deler av vegen under krigen, har det gatt
mangt et ras. Na er vegen stengt for alltid ved
Innholmen!

januar. Her bruker man for
ovrig E69 som oppstillings-
piass, mens man i Andalsnes
benytter det eksisterende
industriomradet pa 0ran.

Vi nevner her en del av de som

fortjener honnor for innsatsen
ved siden av Vegkontorets
folk: Oppsynsmennene Per
Brandii og Per Lovik. Per DyrIi,
Einar Strand, Terje Norii, Mar
tinus Gautvik, Reidar Aandal,
Arnstein Heilevang, John
Amundsgard, Palmer Orset,
K&re Hansen, Olav Nyhagen,
Per Fiva, Jorgen Sigerseth,
Arne Lonsethagen, Tor Inge
Kleivenes, Reidar Havnen,
Michel Kosberg, Jon Thore-
sen og Leif Void.

Mobil

De konstaterte pi "Jomfruturem
Konsulent Leiv Heggstad, adm.
oppsynsmann Leonhard Dahl.

> at alt fungerte. Fra venstre:
dir. i MRF, Olav Smordal og

(Foto: Viktor Storsveen)
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Full aktivltet i forbindelse med byggingen av Sylteba bru i Eresfjord.

(Alle fotos: Viktor Storsveen)

Allsidige betongarbeidere
Det er en gjeng med allsidige betongarbeidere
som bru- og ferjekaiseksjonen rader over.
Mesteparten av arbeidet som utfores i egenregi
er bru- og kulvertarbeider, men det er ogsa en
god del stottemurer, portaler i tunneler og raso-
verbygg som star pa programmet. Og stort sett
alt dette planlegges fra bru og ferjekaisek
sjonen ved Vegkontoret.

Seksjonen forsoker a drive I

egenregi pa alle arbeider opp
mot 8-10 millioner kroner. De

storre bruene gar ofte til pri
vate entreprenorer, Bru- og
ferjekaiseksjonen vurderer a
regne pa egne anbud der det
ligger til rette for det.

Som det framgar av dette, er

det svffirt allsidige arbeider
som anieggsarbeiderne utfo-
rer. I stor grad er seksjonen
selvhjulpne nar det gjelder for-
skaiingsutstyr for de forskjel-
lige arbeidene. Dette er lagret
pa Vegsentraien nar det ikke
er i bruk. Her blir det vedlike-
fioldt etter alle kunstens regler
av Micfiel Kosberg. Samme
mann sorger ogsa for oppkut-

ting og boying av armerings-
jernet som leveres gjennom
Vegsentraien.

Ledelsen ved Vegkontoret for-
soker hele tiden a fordeie

lagene silk at sa mange som
mulig far bo fijemme, mens de
holder pa med et aniegg.

Veg og Virke har v^rt innom
pa to av de storre arbeidene
som pagar i forbindelse med

brubygging akkurat na. Bade
Syltebo bru i Eresfjord og
Skorgen gangbru i Vestnes,
bygges av Vegvesenets folk.

Bruene pa innfartsvegen til

Alesund og pa Atlanterhavs-
vegen, er blant de storste sek
sjonen har bygd.

Fra venstre: Ottar Engkrog, Tor Inge Vestre, Runar Amdam og
Johan Inge Amdam.

f

Anieggsleder Jakob Engeseth Magne Nauste og Eivind
ved Syltebo bru. Toven med betongprover.



Historisk «gl0tt» pa tidligere vegarbeideres virksomhet

Her firmer du ferje-
fylkets 49 nedlagte
ferjekaier!

34/42

41 40

24^28-10

|^_ Oversikt over ferjekaier 1
■ xdl More eg Romsdai som er
blitt nedlagt i perioden 1962-1989.
Arstallet for nedleggelsen angir det ar
ferjetrafikken oppfiorte pa vedkom-

mende kai.

Nr. Navnferjekai

Kvernes

Brandal

Leikong
Gjemnes

0rsnes

Midsund

Habet

Longva

Velsvik

Fjora
Torvikbukt ...

Stemshaug .

Vikan

Vihals

Ulsteinvik ....

Royra

Stoksund ...

Berknes

Sandshamn

Gullstein

Nordheim ...

Sundsbo

Stordal

Overaneset

Torvik

Nedlagt ar Nr. Navn ferjekal

Runde

Tafjord
Valldal

Rogne

Alesund, Roysekaia
Sykkylven, Aure

Krisfiansund, Vagekaia
Fleliand, Vestnes

Alesund, Skateflua, nord ...
Valderoy
Ellingsoy
Fiafholmen

Hamnsund

Ikornnes

Giske

Godoy
Alesund, Skateflukaia, syd
0rjavik
Tovik
Sfraumen, Smola
Kyrhaug, Edoy

Viddal
Ervik
Rendal

Nedlagt ar

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

24

25

1962

1962

1968

1968

1970

1970

1970

1972

1973

1974

1976

1976

1976

1976

1976

1976

1976

1977

1978

1978

1978

1978

1979

1979

1982

26

27

28

29

30

31

32

33

34

35

36

37

38

39

40

41

42

43

44

45

46

47

48

49

1982

1982

1982

1983

1983

1985

1985

1985

1987

1987

1987

1987

1987

1988

1989

1989

1989

1989

1989

1989

1989

1989

1989

1989
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Vedlikehold
krever store

ressurser!
Bru- og ferjekaiseksjonen far en stadig storre
oppgave innenfor vedlikehold. Etter hvert som
storre bruer og storre ferjekaier bygges, utvides
det meget ressurskrevende vedllkeholdsansva-
ret. Inspeksjon og reparasjoner krever stadig
storre okonomlske uttelllnger. I dag benyttes
4-5 millloner kroner til vedlikehold i bru- og
ferjekaiseksjonen.

TEMA: Bru- og ferjekaiseksjonen

Mest utsatt er utvilsomt de
storre bruene og ferjekaiene
som ligger naermest kysten,
og som dermed er mest utsatt
for cloridangrep. Det vil si at
armeringa begynner a ruste,
som folge av at innholdet av
salt er for hoyt. Dette kan skje
pa grunn av darlig betong eiler
for liten overdekning av armo
ring.

Derfor legges det i dag stor
vekt pa a fa til en tettest mulig
betong og god armerings-
overdekning. Nar infisert
betong oppdages, ma denne
meisles bort, armeringa ren-
gjores for rust, primes og ny
mortel legges pa. Heist i et
tjukkere lag enn for. I den grad
det er mulig spyles darlig
betong bort mod vann under
hoyt trykk. Det blir ogsa benyt-
tet mye sproytebetong. Ellers
forekommer skader pa lager,
rekkverk og kjorebane.

Desto hurtigere en skade blir
oppdaget og reparert, desto
lavere blir totalkostnadene

ved bruvediikeholdet. De
storste reparasjonsarbeidene
blir ofte satt ut pa anbud,
mens de mindre utfores i egen
regi. Det regnes ogsa egenre-
gikalkyler i konkurranse mod
private entreprenorer.

Bru- og ferjekaiseksjonen er
na i ferd mod a utstyre og
bygge opp en bil (etter svensk
model!) som kan forflyttes
raskt fra sted til sted etter
hvert som behovene melder
seg.

Det er ogsa satt i gang et for-
skningsprosjekt om bruvedli-

kehold, der forskjellige sider
skal belyses narmere.

Avdelingsingenior Per Aust-
nes og overingenior Per
Korsbrekke er de som jobber
mest mod vedlikeholdsopp-
gaver. Ellers er to mann fast
ansatt til a utfore reparasjon
sarbeidene i felten. Det er

Oscar Einarsson og Geir Ove
Nesje.

Tilsammen har vi 1500 bruer

pa riks- og fylkesvegnettet,
som inspiseres jevniig og regi-
streres pa EDO.

Bruinspeksjon pa Verjeskiftet bru pa Smola. Avdelingsingenior Per
Austnes befinner seg i kurven. (Fata: Tore Witso)

Hoyttrykksspyling med vann pa Rundebrua. Hvert ar benyttes 4-5 millioner kroner til vedlikehold pi bruer
og ferjekaier. (Foto: Tore WItso)
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Kystens «dr0mmeveg»!
Etter at de forste ideene til en kyststamveg ble
lansert 1 1986, forellgger na de forste konkrete
utkastene for framtldens «dr0mmeveg»! For alie
aiternativene som pr. i dag foreligger, er nemlig
ikke like lett a argumentere for. Og ofte er det

Vi har da holdt utenfor de deler

av Kyststamvegen som gar
over det da eksisterende KRI-

FAST-anlegget, som apnes i
oktober 1992. Hvor raskt

arbeidet med en eventuell

Kyststamveg kan ga, er ikke
godt a si. I folge vegsjefen i
More og Romsdal, Eivind Voll-
set, er utarbeidelsen av tra-

seaiternativene bare forste del
av et storre arbeid som na ska!

pabegynnes.

Dette kom tram under en

storre pressekonferanse Veg-
kontoret arrangerte i slutten av
januar.

Overingenier Anders S. Moan
ved Vegkontoret, sitter midt
oppe i arbeidet med Kyst
stamvegen.

Det som na ska! skje konkret

videre er en rekke konsekven-

sanalyser og utredninger i for-
bindelse med de eksisterende

trasealternativene. En rekke

alternativer er utredet langs

strekningen Egersund-Trond-
tieim. En ferjefri losning anty-
des a komme pa naermere 21
milliarder kroner, mens en

«vennligere» losning folger
eksisterende riksveg 14 fra

Egersund og til Spjelkavik og
videre folger E69 til Furneset I
Vestnes kommune, ferje til
Molde og videre langs riksve-
gen ti l Hjelset, over til Batnfj-
ord, KRIFAST-sambandet og

indre alternativ videre nord-

over til Trondheim. Det vi! si

ferje over Flalsafjorden og
videre gjennom Surnadal, Rin-
dalogOrkanger til Trondheim.

slik at nettopp de dyreste aiternativene er de
man ideelt sett kunne tenke seg a velge. Bare i
vart fylke vil et ferjefritt samband koste naer
mere 5 milliarder kroner a bygge ut.

Med de tendenser vi i dag ser
i vart samfunn, virker det ikke

sansynlig at vi far en hundre
present ferjefri Kyststamveg.
Dette blir ganske enkelt sa
kostbart at det vil bli store pro-
blemer a fa et sa ambisiost

prosjekt ferdig, mens det fort-

satt eksisterer sma og store
samfunn langs var varierte

kyst.

Faktum er at det i dag finnes
4-5 tverrsamband mellom

Vestlandet og 0stlandet. Der-

imot finnes det ikke noe full-

godt samband mellom sor-
vestlandet og Trondheim

langs kysten. I dag tinner vi 12
ferjer pa denne strekningen og

en relativt normal reisetid vil i

mange tilfeller v^re halv-
annet dogn. Med et skikkelig
utbygget stamvegnett, vil rei-
setiden lett kunne reduseres

til ett dogn. Derfor ligger det
samfunnsokonomisk sv^rt

store innsparinger pa sikt i en
skikkelig utbygging av eksi
sterende samband.

En rekke standariserte krav er

forelopig utarbeidet for a
gjelde det sambandet som

skal fa status som framtidig

kyststamveg. Deviktigste kra-

vene er:

• Vegbredde 8,5 meter.
• Dimensjonert for fart pa

minst 80 km/timen.

• Storste stigning 6 prosent
for veger mer enn 5000 biler
i dognet.

• Storste stigning 7 prosent
for veger mellom 1500 og

5000 biler i dognet.

• Storste stigning 8 prosent
for veger med mindre enn
1500 biler i dognet.

Det bor omiag 1,4 millioner
mennesker i «korridoren» som

er ment a bli betjent av en
kyststamveg. I dette omradet

har en ogsa en lang rekke vik-
tige n^ringer som olje- og
gassbasert virksomhet, opp-
drettsn^ring og Here andre

tradisjonelle naeringer som

FR/ENA

MOLDE

RAUMA

AUKRA

0RSKOG

SKODJE

brattvaq

SYKKYLVENHARAM

KALV0YA

I^ Alesund/

Dette kartet viser aiternativene til Kyststamveg mellom Alesund
og Molde. Som man ser er det snakk am ferjefri losning belt
ytterst, en losning som koster langt mer enn alternativet som
Inkluderer ferje Furneset-Molde, som i dag.

ved okt samband med omver-

denen kan styrkes ytterligere
og fremfor alt gi sart tiltrengte
arbeidsplasser og en desent-

ralisert og miljovennlig boset-
ning.

Ved siden av a gjore rede for
traseer og kostnader, vil det

na bli tatt sikte pa a utrede
konsekvensene for trafikk og
transportsystemet i landsde-
len, miljo, okonomi og finan-
siering. Det vil dessuten i sam-
arbeid med ulike forkningsins-

titusjoner bli lagt vekt pa a
utrede de samfunnsmessige
konsekvensene for boset-
tingen, arbeidsmarkedet,
offentlig sektor og naeringsli-
vet. Utredningsarbeidet skal i
henhold til pianen v^re ferdig
til arsskiftet 1990/91.

12



Anieggssjef Kjell Loen med utfyllande kommentarar:

Totalt 550,6 millioner til
vegbygging 1 fylket
Anieggssjef Kjell Loen (bildet) ved Vegkontoret I More eg Roms-
dal, gir her en utfyllande kommentar til anieggsdelen i vegloy-
vingane i fylket. For riks- og fylkesvegane er det sett av 249,6
millioner kroner. I tillegg er det sett av 111 millioner kroner til
Skalavegen og 190 millioner til KRIFAST i 1990.

Den samla statsleyvinga til
riksveganlegg for 1990 er 209
millioner kroner. Av dette
belopet gar 20 millioner kroner
til refusjon for forskott til Nor-
vesund-Norvevika pa E69 og
Atlanterhavsvegen. Laneopp-
tak/bompengar til KRIFAST
og Skalavegen er stipulert til
ca 190 millioner og 111 millio
ner kroner.

Oversikten over planlagt
anieggsarbeid i aret, ser
omiag slik ut:

E69: Start pa tunnelbygging
forbi rasstaden ved Innfjord-
en. Vi fiapar pa avklaring om
val av alternativ slik at bygge-
start kan skje snarast rad etter
gjennomslag i tunnelen gjen-
nom Nesaksla pa riksveg 64 i
april/mai i ar. Ein foresetnad
for dette opplegget er at finan-
sieringa blir loyst tilfredsstil-
lande. Litt etterarbeid vil det

bli pa parsellaneSjoholt-Apal-
set og Norvesund-Norvevika
som begge vart apna for tra-
fikk i 1989.

Riksveg 14; Litt etterarbeid pa
parsellen Skorge bru-Mork
bru ved 0rsta. Denne vart og
apna for trafikk i 1989.

Riksveg 58: Etter at parsellen
Veiberg-Eidsdal ferjekai var
ferdig ombygd i 1989 stod det
att litt sparte midlar. No «lever
vi pa Orten» og bar ei sv^rt
beskjeden drift i gang med
breiddeutviding i 0vstelia.

Riksveg 61: Her arbeider vi
med full omiegging av siste
grusvegparsell pa ruta Eidsa-
Fiska, samla lengde 6.5 kilo
meter. 11989 vart det lagt mel-
lombels dekke pa omIag 2
kilometer. Heile parsellen skal
v®re ferdig i haust.

Riksveg 62: Vi reknar med ein
snarieg byggestart pa parsel
len Kjelbotn-Remmem i Vest-
nes sjol om ikkje alle formalia
med plangodkjenning og alle
grunnavtaler er i orden.

Riksveg 64: Start pa driving
av tunnel gjennom Nesaksla i
februar med gjennomslag i
april. Dessuten held vi tram
med planerinq m.v. Vegapning
hausten 1991.

Riksveg 71: Vi bar 30 mill, kro
ner til disposisjon for bygging
av veg og bru over Valsoya til
Stokke. Hovudplan er utar-
beidd men ikkje godkjent.
Planarbeid og grunnloysing
ma ga meir enn glatt om i det
belle skal vaere mogeleg a
starte arbeidet i ar.

Riksveg 661: Det blir balde
fram med planeringsarbeid og
istandsetting pa parsellen
Fiksdal-Juvika.

Riksveg 680: Pa Tustna vart
parsellen Tommervag-Linva-
gen gjort ferdig i 1989.
Utenom programmet vart det
penetrert omiag en kilometer
vidare fra Linvagen mot Leira,
og ber blir det lagt fast dekke
i ar.

KRIFAST: I 1989 vart det

arbeidd pa del fire arbeidsavs-
nitta: Veg pa Frei, Bergsoya,
Aspoya og fastdelen pa Gjem-
nessundet bru. Arbeidet ber vil

balde fram for fullt. I tillegg blir
det byggestart pa Freifjord-
tunnelen, Bergsoysundet bru
og bengebrudelen pa Gjem-
nessundet bru, som dels blir
prefabrikert.

Skalavegen: Her vil arbeidet
balde fram for fullt pa alle
arbeidsavsnitt, med Fanne-
fjordtunnelen (gjennomslag i
sommer) og Bolsoybrua som
del storste oppgavene.

FYLKESVEGENE
Til fylkesvegbygging bar vi fatt
31,2 mill, kroner fra fylket og
9,4 mill, kroner fra staten. Av
staten sin del skal 7,9 mill,
kroner ga til forsterkning pa
flere vegruter og 1,5 mill, kro
ner skal ga til rasslkring pa fyl-
kesveg 40 i Dalsfjorden og fyl-
kesveg 65 Festoy-Standal.

Fylket skal loyve like store
belop til desse formala.

Fylket bar innafor ramma (31,2
mill, kroner) sett av belop til:
Aksjon skuleveg og bandikap-
tiltak, aniegg med 50 present
kommunedel, bandlingsplan
for trafikktryggleik, kartleg-
ging, grunnoppmaling og
kyststamvegutvalet.

Forsterkningsarbeida, der
ogsa staten tek del med loy-
ving, gjeld vegrutane: Lauv-
stad-Folkestad (4,1 mill.),
Fyrde-Bueide (1,0 mill),
Straumsgjerde-Gjaevenes (1,2
mill.), Slyngstad-Skjelten (2,5
mill.), Lerbeim-Nordvik (3,2
mill.), Aukra fk-Rindaroy (1,3
mill.), Hellebrua (1,3 mill.) og
Moldegard-Godssentralen
(1,2 mill.). Dette gir en sum pa
15,8 millioner kroner.

Utbedring, ombygging, fullfi-
nansiering blir det pa desse
aniegga:

Fv21: Koparstad-Kvalsvik (1,0
miil.) Rassikring i Kvalsvik-
stranda og Teigestranda.

Fv15: Leikong-Vollnes (1,8
mill.). Ny bru og dekkelegging
fra kryss rv61 ca 700 meter.

Fv45: Volda-0rsta grense (1,3
mill.). Utbetring og gang/syk-
kelvegbygging pa parseli mel-
lom Sjukebuskrysset og kom-
munal veg til Brattebergfeltet.

Fv65: Festoy-Standal-Trandal
(2,3 mill.). Det skal byggast ny
ferjekai paTrandal. Fullforing i
1991.

Fv71: Straumgjerde-Gjevenes
(1,1 mill.). Haide fram med
ombygglngsarbeid mellom
Stave og James.

Fv73: Aure-Loset (1,5 mill.).
Bygging av omiag 350 meter
fylkesveg og gang/sykkelveg
fra kryss rv 60 i samsvar med
reguleringsplan.

Rv107: Skodje grense-Kverve
(0,5 mill.). Det skal leggast fast

dekke pa Grimstad-Eidsva-
gen der arbeidet tidlegare var
avslutta med penetrering.

Fv131: Ytterland-Gjosund (1,1
mill.). Det skal byggast gang/
sykkelveg pa ein del av strek-
ninga Valderbaugstrand-
Skjong. Delfinansiering fra
Giske kommune.

Fv146: Slyngstad-Skjelten
(1,05 mill.). Vegomlegging
mellom Jogarden og Teroyve-
gen.

Fv212: Finnoy-Ona (1,0 mill.).
Refusjon til Sandoy kommune
for arbeid pa vegen ved Ona
bamn, stoypt brystvern og fast
dekke pa molo.

Fv228: Jendem-Aureosen

(0,75 mill.). Fullfore ombyg
ging av kort parseli i Aurek-
ieiva.

Fv313: Loykjabekken-Gikling
(0,6 mill.). Loyvingagartilfullfi-
nanslering av ein 2,8 kilometer
lang parseli der arbeidet vart
fullfort I 1989.

Fv362: Hendset ferjekai (0,7
mill.). Restfinansiering for byg
ging av betongpir m.v. pa fer-
jekaia som no bar trepir.

Fv390: Sjogata-Sevoll (0,6
mill.). Breiddeutviding i smal
og krapp kurve ved Siin-
ningen.

Fv403: Moldegard-Godssent
ralen (1,0 mill.). Opprusting,
forsterking og bygging av for-
tau.
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Alf Idar Smage om val av dekketype som verkemiddel mot stoy:

St0y viktig ved val av dekke
I St.m. om NWP 1990-93 er det lagt mykje
meir vekt pa miljoproblema som vegtrafikken
forer med seg enn i tidlegare vegplanar. Der-

som vi skal bli tekne alvorleg som miljoetat,
ma vi vise vilje til a ta i bruk dei verkemidla vi
bar for a redusere problema.

Eit slikt verkemiddel er bruk

av steysvake dekke, her i
tydinga drensasfalt. Dette er
asfalt med stor porevolum
(kan vere over 20%) som ver-
kar dempande pa bade
dekk- og motorstoy, mest
ved stor fart. Effekten kan

vere opp til 8dB(A) reduksjon
ved hog fart. Om lag 5dB(A)
skal vere relativt lett a fa til.
Effekten minkar med tida,
truleg fordi holrommet min
kar pa grunn av tilsmussing
fra piggdekkslitasje og

stroing. Her i fylket har vi
mykje vegar med AdT mel-
lom 1000 og 3000 kjt, og der-
med moderat piggdekkslita
sje og tilsvarande lite til
smussing. Ofte er det
spreidd randbusetnad langs
desse vegane som gjer det
vanskeleg a fa til saman-
hengande skjermingstiltak.
Stoysvake dekke kan derfor
truleg vere eit godt verke
middel pa slike strekningar.
Det vert pastatt at drensas
falt er like slitesterk som van-

leg tett asfaltdekke.
i NWP er det sagt at stoy-
belastning over 65dB(A) over
lang tid er helseskadeleg. Ei
grov samanstilling av dekke-
leggingsprogrammet mot
stoyreglstering langs riksve-
gane i fylket viser at om lag
200 bustader med over

65dB(A) kunne fa redusert
stoy ved val av stoysvakt
dekke pa dei strekningane
som skal asfalterast i 1990.

Framstilling av drensasfalt er
etter det eg har forstatt

avhengig av asfaltverk med
satsvis blanding. Av asfalt-
verka i fylket er det verket i
Bingsa som nyttar dette prin-
sippet. Det vil avgrense den
praktlske moglege bruken til
"nedslagsfeltet» for dette
verket.

Eg meiner stoy bor bli eitt
kriterium for val av dekke

type ved utarbeiding av dek-
keplanar, og at det vert sett
igang forsok med stoysvake
vegdekke i fylket.

Asfalt-arbeidere

med topp hSndverk
- Asfalt er pa mange mMer toppen pa kransekaka, sa blant annet
driftssjef Paul Bolset da ban ensket velkommen til den svaert vellykkete
asfalt-seansen pa Alexandra Hotell i Molde 17. januar. 1. laget til Nodest
Vei A/S ble etter neye etterkontroll karet som sommerens beste leggelag
pa More og Romsdals veger, seks poeng foran Hesselberg Vei og de to
fagene fra Vegvesenet.

Om Nodest Vei gjennom
denne seieren ble gitt grunn til
a sla seg pa brystet, stakk det
nok litt i folelsene at bedriftens

2. lag ble desidert sist og vei
knapt nok holdt mal. Det fak-
tum forringer likevel ikke inn-
satsen til de fern pa vinnerla-
get som hadde all grunn til a
fryde seg over det historiske
diplom, flosshatt, champagne
og blomster.

Dette er nemlig forste gang i
landssammenheng at det blir
tatt initiativ til a sette dette
handverket i fokus. Det er
overingenior Geirmund Nordal
ved Vegkontoret i More og
Romsdal, som har klekket ut

denne ideen, som ble sv^rt
godt mottatt. Vi er ikke et oye-
blikk i tvil om at kampen om

«Arets Leggelag" i innevae-
rende ar vi l gi skjerpet konkur-
ranse og dermed hoyne nivaet
Plant de konkurrerende legge-

lagene enda et hakk.

Det skal vei ogsa tilfoyes at
ikke alle leggelag er like hel-

dige med v^rforholdene til en
hver tid her pa Nordvestlandet.

Regionsjef Kjartan Eimhjellen i
Nodest satte stor pris pa
karingen av «Arets leggelag>>.

«Arets leggelag". Foran fra venstre: Eddy Bjornar Bjerkelund, Jim Robert Bjerkelund og Frank E
Bjerkelund, alle fra Frel. Bak fra venstre: Formann OddvarLarsen og basen Tore Larsen fra Skjeberg.

(Foto: Viktor Storsveen).
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Rundkjoringsfest pa Eide
- Vi er glad for a fa gjore samfunnsnyttig arbeid
kombinert med at vi kan laere vart fag, sa stein-
mannen Oddbjorn Silseth da steinfagskolen ble
behorig feiret for sin medvirkning til at rundkjo-
reingen pa Moa i Fraena bar fattsitt belt karakte-

Til stede var steinfaglinjens

elever, \eerere og ledelsen for
Fraena videregaende skole.
Oddbjorn Silseth, en av grunn-
leggerne for steinfaglinjen,
fortalte Vegvesenets folk om
hva som la bak arbeldet med

den steinfaglige dekorasjonen
av rundkjoringen, og han anty-
det at prisen ikke ville bll halt

"Ubesk]eden» om man skulle
betalt markedspris for det som
er utfort.

Torsfein Mo, den entuslas-

tiske padriveren i lokalmiljoet
ga de tilstedev^rende et
historisk glott, og i humorls-
tlske vendinger fortalte rund-

kjorlngens far om hvordan det

hele gikk til. Opprinnelig kunne
ikke bilistene fra Fr^na og
Eide enes om hvem som

burde ha stoppeplikt for hvem,
og da Torsfein Mo i sin fid la
frem forslaget om rundkjo
ringen, ble det fart i sakene.

Ideen til a dekorere rundkjo
ringen i stein, fikk Mo da han

observerte «industriavfall>> fra

ristiske preg, med steinfaglige arbeider i stil
med distriktets saerpreg. Under «takkefesten»
pa Eide Gjestegiveri benyttet Vegvesenet
aniedningen til a takke for samarbeidet og
resultatet.

Her ser vi en del av de eievene som har hentet ekte steinkunnskaper gjennom steinfaglinjen ved
Fraena videregaende skole. Lsererne foran fra venstre er: Eriing Neriand, Per Gunnar^s'ilseth og
Jon Ugelstad. (Foto: Viktor Storsveen)

steinindustrien, som han

mente kunne nyttes bedre.

Etter stemningen blant ledelse

og Iffirere ved steinfaglinjen a
domme, frister det samfunn-

snyttige samarbeidet mellom

skolen og Vegvesenet ti l gjen-
tagelse.

Ny parsell pa riksveg 14
Uten gjallende fanfarer, presse og «konditio-
nerte», ble parsellen Mork bru - Skorge bru
pa riksveg 14 apnet 29. november klokka
10.00. Apningsseremonien fant sted pa bvile-
brakka med kaffe og marsipankake.

Den gamie vegen har v^rt

av heller darlig forfatning og
spesiell problematiskfortyn-
gre kjoyretoy, sa derfor var
det mange blide fjes a se
blant trafikkantene allerede

forste dagen. Driftsmesslg
har anlegget gaff uten store
vanskeligheter. Pa grunn av

de store nedborsmengdene

har det vairt problemer a fa
vare pa onsket mengde av
de massene som ble frigjort.

Fra sidetak i fjellet, na5r par
sellen, ble det tatt ut stein-
masse for a dekke opp det

som pa grunn av mye nedbor

matte deponeres. «Knusa-
ren» gjorde en god jobb med

a produsere ca. 10 OOOm^.
Resten ble dekket opp av
entreprenorer.

Som bffirelag ble det valgt
«skummagrus». En del av til-
slaget var fra produksjonen

fra forsterkningslaget. Det
som manglet ble levert fra

lokal entreprenor. Na venter

en kritisk gjennomgang av
anlegget med hensyn til

plan/utfort, organisasjon/

drift og kostnad/tid.

Fra festen pa hvilebrakka. Fra venstre: Dagfinn Rotevatn.
Arnold Hustad, Ingvald Skrede, Arne Lauvrak. Jan Arild
Johansen og Torstein Skrede. Leidulf Flaskjer, Arne Number-
set og Ola Dalebo var ikke til stede da bildet ble tatt.
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Historikarens fest-

tale til ein vegstasjon
Sjolvsagt har me hatt store dagar i var iokaie samferdselshistorle. Me
har opna ferjedrift med jomfrutur pa fiaggprydd ferje, sa det lyste over
fjordane. Me har opna bruer med foiketiistroyming og test sa det spur-
dest over kongeriket. Det tok til med ei hogbru i 1953 og heldt fram i 1968
og utover, den eine med kongeleg opning.

Gjennom ein bolk pa 30 ar -
fra 1953 til 1982 - vart det i
vart omrade opna 6 storbruer
fra Voksa i sor til Runde i nerd.

Og me hadde enda ein stor
samferdselsdag i august
1971: Kystrutestopp i Torvik.

Men vegane gjennom byg-
dene vare fra utkantar til byg-
desenter, vegane mellom ess
og andre, som me kvar i s®r
brukar sa snart me ska! ut om
vart eige tun - de/har me ikkje
spandert mykje tid til a feste
for. Me har sett arbeidarane
drive pa med nybygging, gru-
sing, asfaltering, grofterein-
slng, snobroyting og anna
som hoyrer til, men lite har me
tenkt pa at det mas ta ein
hjerne attorn alle desse funk-
sjonane, ein sentral for alle
desse pulsarane som vegnet-
tet vart er. Det heng sjolvsagt
saman med at denne sentral-

funksjonen har vore spreidd
pa ymse kantar.

I dag har me ein utbygd veg
stasjon, der alle tilhoyrande
funksjonar blir tenke hand om.
Dette markerer me med fest

og formalitetar som hoyrer til.
Det er forste gong noko slikt
hender i vart omrade. Difor er

det ein makelaus dag. Og med
dette gar dagen inn i rekkja av
vare lokale merkedagar
medan vi no opnar Guskoy
vegstasjon.

Historisk sett har me ikkje
store tradisjonar her pa vare
kantar nar det gjeld organisert
vegybbing. Fra gammal tid har
sjoen vore bade hovudveg og
bygdeveg - til kyrkje og tings-
tad og handelsstad. Over hog-
der og gjennom skar i utmark
og fjell laga det seg stigar, der
folk trakka og gjekk eller reid
pa hesterygg. Riding vart
praktisert opp mot vart hund-
rear. I april 1839, da dei
arbeidde opp vegen Larsnes-
Leikong, fekk Sande kommu-
nestyre meling fra veginspek-
tor Follestad om at vegen no
var komen sa langt at han
kunne «n®sten» til enhver tid
befares ridende.

Fra gammalt hadde bondene
skyssplikt. Embetsmenn og
visse andre somv ar ute og

for, vart skyssa gratis fra skys-
stasjon til skysstasjon. I Eik-
sundbygda har det gatt ein
anekdote fra ein gong pa
1600-talet, da Christian IV var
pa Noregsferd. kongsskipet
ankra opp ved Eiksund, og der
fekk kongen skyssbat pa ein
tur til Orsta. Det kom fall mest

i augo pa vegen innover, var
sjolvsagt da som no den hoge
og kvasse Liadalsnipa. «Dette
er en stygg fjelltopp", sa
kongen. «Den burde fjernes»!
Det let seg nok ikkje gjere,
meinte ein av skysskarane.
"Tviler du pa kongens makt?»
sa kongen. «Nei, Herre
Konge», svara skysskaren,
«men eg vagar toppen»!

Skyssplikta var tung bor pa
folket, og gamie dokument
fortel om folk som matte

betale mulkt for «ulydighed
mod skydsfaerd". Skllnaden
med skyss og skysstasjonar
heldt seg til omkring 1900. Da
vegen Larsnes-Leikong vart
ferdig, matte skysstasjonane
der halde seg med hest og
kjerre.

Den forste vegen som vart
bygd pa desse kantar, var den
gamIe ferdavegen over Drag-
seidet, fortel Haakon Fiskaa i
bygdeboka for Vanylven. Den
vegen lag reft nok utanom vart
omrade, men kring 1650 vart
bondene pa sorvestre Sunn-
more palagde a vere med a
byggje ut vegen der. Det galdt
bonder i Vanylven og Sande.

Meir er det truleg ikkje a finne
nemnt om organisert vegbyg-
ging for i 1780-ara. Da vart det
bygt veg over eidet mellom
Ulstein og Hareid. Det var ikkje
med god vilje bondene i
Flareid, Ulstein og Fleroy gjekk
til arbeids pa vegen. 18 mann
fra Fleroy og 16 fra Hareidlan-
det vart botelagde for pliktfor-
sommlng i dette arbeidet.
Vegen kom iailfall i stand. Flan
lag hogre oppe ennd er vegen
no gar. Veginspektor N.J. Gre-

gersen har i si bok «Fortael-
linger og Skisser» fra 1886 ei
skildring av det vakre utsynet
fra Eidet og utover mot Fleroy
og havet. Mange har vorte
gripne av den naturopple-
vinga.

Det neste viktige vegbygget
her i omradet var den gamIe
stigen over Syvdseidet fra
Fiska til Eidsa. Denne vart fer

dig i 1825.

I dei tidene kom det pa tale a
byggje veg fra Larsnes over
Drageskaret og Leikongeidet
ti l Leikong.

Arbeidet tok til i 1829. Vegen
vart rotedelt og stykkedelt i
1839, og dei same bondene
fekk kvar sitt stykke a halde
ved like. Pa den maten vart

vegar bygde til ut i vart hund-
rear, bygde og halde ved like.

Ei tid etter at vegen over Gurs-
koya var bygd, vart det teke
opp sporsmal om veg fra
Vanylven til Nordfjord over
Maurstadeidet. Planen vart

diskutert i vedkomande kom-

munestyre, i aviser og mellom
folk elles. 1 1859 lag planen
fore i Romsdals amtsting og i
Nordre Bergenhus amtsting.
Etter vedtak i begge amtsting
skulle dei to amta svare 1/5 av
kostnaden og staten dei reste-
rande 4/5.

Dette var noko nytt. Her gjekk
det ikkje etter naturalsyste-
met. Det vart operert med
pengar og betaling. Arbeids-
folk vart leigt fra mange kantar
- fra Trondelag, Gudbrands-
dalen, Valdres, Sogn, Sunnfj-
ord, Nordfjord, truleg ogsa
vanylvingar av og til. Alle var
ungkarar pa mellom 20 og 30
ar, helter det i bygdeboka for
Vanylven. Vegen var ferdig
hausten 1866.

No hadde det ogsa kome i
gang med bygging av bygde-
vegar. Medan folk for hadde
vore lite interesserte i dei store
vegane, var det annleis med
bygdevegane. Dei kom ti l etter
krav fra folket, enda dei visste
at dei matte sjolve arbeide dei

Historikaren Bjarne Rabben
framforer dagens festtale
under opninga av Gurskoy
vegstasjon.

opp og halde dei vedlike. Men
det hadde med tida vorte meir

og meir bruk for veg i bygde-
ne, ein matte ta pa seg arbei
det med dei. Litt tilskot var det

a fa fra kommune og amt til
sprengstoff, til bygging av
bruer og slikt som kravde
utiegg og ekstraarbeid.

I  1860 kom det ny skulelov.
Den lova sa fore at omgangs-
skulen skulle avioysast av fast
skule. Det forde med seg at
borna fekk lenger og fast sku-
leveg. Gong etter gong i var
veghistorie er det dette som
tvingar fram vegar i bygdene.

Prinsipp og praksis var gjen
nom lange tider at vegar skulle
byggjast av dei som brukte
skyldsett jord. Tilskot var det
lite av, sffirleg statstilskot. I
tida 1820 til 1896 - 76 ar - var

det ytt 1/2 mill, kroner i stats
tilskot til vegar i landet. Men
fra 1890-ara, da det kom rette-
leg fart I vegbygginga, vart det
likare. Pa dei 18 ara fra 1896 til
1914 var statstilskotet 2 1/2

mill, kroner - 5 gonger sa
mykje som i alle dei 76 ara for.

Det var i denne bolken biltra-

fikken sette inn.

I  1899 kom dei forste vegtra-
fikkreglar og vart gjort gjel-
dande i 8 amt, 5 austlandsamt,
Sondre Bergenhus og Nordre
Bergenhus amt og Romsdals
amt. Etter desse reglane matte
ein ha fylt 25 ar for ein kunne
fa sertifikat. Fartsgrensa var
sett til 15 km/timen.

I  1914 var det her i Romsdals
amt i gang 11 bilruter med til
saman 36 vogner, gjennom-
snittleg 7 passasjerar pr. vogn
pluss ei lastevogn med plass
til 20. Det var s^rleg turisttra-
fikken somv ar grunnlaget for
desse forste bilrutene.

Fra kring 1920 kom det bilruter
i gang her i vart omrade. Alt i
1917 var det lastebilkoyhng
mellom Aheim og Bryggja.
Utanom rutekoyringa var det
drosjekoyrlnga som var forst

Forts, s. 17
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Fest og glede pa Gurskoy
- Dette er en festdag bade for oss som bar vart
arbeide her og for hele det samfunnet vi skal
betjene, sa blant annet vegmester Johan Nybo

da ban onsket velkommen og for ban overlot
til vegsjef Elvind Vollset a foreta den offlsielle
apningen av Gurskoy vegstasjon.

"If,"

Den nye vegstasjonen tar sag
fint ut fra vegan.

(Foto: Viktor Storsveen).

i

Det nye verkstedhallen ble
omgjort til festtiali og bestod
ogsa den testen.

(Foto: Viktor Storsveen)

I  lyse innbydende lokaler pa
tilsammen 900 kvadratmeter
bar man fatt til rommelige kon-
torer, moterom og nodven-
dige arealer for Vegvesenet og
Biltilsynet. Av det totale area!
er dessuten 300 kvadratmeter
blitt til et innbydende verksted

Ordforer Svein Gjeiseth i Heroy kommune overrakte vegmester Johan Nyboet flottbildepa veane
av de fem kommunene i omradet. Halt til hoyre vegsjef Elvind Vollset som foretok den offlsielle
apningen av Gurskoy vegstasjon. (Poto: Viktor Storsveen)
hvor alle behov skuile bli dekket.
Gurskoy vegstasjon admini-
strerer vedlikeholdet i de fem

kommunene Hareid, Uistein,
Sande, Vanylven og Heroy, og
for vegmester Nybo og bans
stab vi! utvilsomt fredag 23.
februar sta som en merkedag.

En dag som markerer slutten
pa brakketilvaerelsen med
oppbetete sommere og trekk-
fulie vintre.

Det er Eiverum-firmaet Sjatil
& Fornffis som bar staff for det
arkitektoniske, og resultatet

bar blitt svsrt tilfredsstillende.
Avd. ingenior Harald Buvik
ved Vegkontoret bar vsrt pro-
sjektansvarlig og i folge festta-
ierne skal ban ba mye av ̂ ren
for at arbeidet bele tiden bar
fulgt timeplanen og at resulta
tet bar blitt sa bra.

Historikarens festtale til
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Ufa. Det bar gatt ei strofe fra
den tida. Det var komen ein
drosjebil i Hareid og ein i Liava-
gen. Ein dag torna del i hop i
svingen ved Hareidskyrkja.
Den eine sjaforen sprang ut og
skjente pa bin: «Kva du skulle
bar akkurat no»!

Eg kan ogsa hugse min forste
biltur. Det ma ba vore i 1919

eller 1920. Det var fra Ulstein-

vik til Hareid med Andreas

Moldskred, som koyrde dro-
sje. Da me kom pa hogste
Eidet, slo ban av motoren. Det
skulle ikkje spanderast bensin
i  unnabakken. - Det var slik
fiskarane og gjorde da moto
ren kom i bruk. Dei slo av
motoren nar del badde ein
segis vind.

Med bilen vart det eit radikalt
omskifte. Bilen var eit flott
kommunikasjonsmiddel. Men
gardbrukarane, som skulle

ein vegstasjon

syte for vedlikebaldet av vega-
ne, belsa ikkje den nye fid vel-
komen. Dei protesterte.
Vegane var ikkje bygde for
slike koyrety. S^rleg i teleloy-
singa sag del fselt ut. Da vart
ogsa bilkoyringa stoppa av
lensmannen. Det var ban som
stod fore vegstellet lokalt i den
tida. Eg^ kan hugse lensmann
Moe nar ban ut pa varen
koyrde med best og kjerre og
inspiserte vegane.

Sjolvsagt matte ein Rome bort
ifra at gardbrukarane skulle
halde vegtrafikken med veg.
Dei var stort sett meir stad-
bundne enn nokon annan og
var del som brukte vegen
minst.

Gardbrukarane badde ogsa
late opp grunn ti\ vegane, til og
med fri grunn. Like opp i var fid
var det rekna med at veggrunn
skulle vere i gave til samfunnet
fra del fae som atte grunnen.

Det vart ikkje alltid vel oppteke
om nokon kravde betaling.
Nar det galdt vedlikebaldet,
vart det oppror. Det badde
vore ei plikt kvar komande var
pa alle som sat med skyldsett
jord. For det kom veg fra
Stokksund til Tarberg, badde
Moltu-bondene vegstykke a
halde ved like pa vegen fra
Stokksund og innover til Myr-
vag. Dei reid hestane gjennom
strendene og forde hjulsledane
og reiskapane pa bat til
arbeidsplassen. Da vegen til
Tarberg kom, badde folket pa
Flavser vegstykke i Munke-
stranda. Liknande ordning var
det over alt. Ut i 1930-ara vart

vedlikebaldet pa bygdevegane
overteke av kommunane - i
1937 i Heroy, aret etter i San
de. Det var vel noko liknande i
dei andre kommunane. Riks-
vegane var overtekne for.

Med bilen kom det store om-

skiftet i vegstellet og vegpoli-
tikken. Bilen laga dei gamie
vegane om til grofter. Ut ifra
det kom kravet om sterkare og
breiare vegar.

A halde vegnettet i stand for
trafikklivet er ein samfunn-
sfunksjon som krev dagleg
omtanke og arbeid. Vegsta
sjonen her, pa Guskoy som no
er samla til eit senter med sift

velordna nybygg, er ein verk-
sam og naudsynt lekk i det ner-
vesystemet som vegane er for
livet i bygdene vare.

Nar det bar falle pa meg a fa
sta her pa denne merkedagen,
sa ser eg meg ikkje berre som
ein programpost. Eg vil ogsa
gjerne vere ei royst fra folket i
vart lokalomrade og ynskje at
lukka ma fyigje vegstasjonen
og arbeidet og kvar i sar av dei
som er og vert knytte til sta-
sjonen og vegane.
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Jo visst, var de tilfreds. Men ingen fikk prosjektleder Andor Wicken (fra venstre), Knut Engdahl fra Fastlandsfinans og tunnelbasen
Jan R0dal til a ta fram «seiersgliset>> after at Eeg-Henriksen var lavest, 12 millioner <<foran>> skjemaet.

(Foto: Viktor Storsveen).

Behersket jubel over 12 mill.
De frammote pressefolkene forsokte a lokke
fram seiersgliset hos den sentrale KRIFAST-
ledelsen under anbudsapningen for Freifjord-
tunnelen pa Vegkontoret torsdag 22. mars. 12
millioner kroner under budsjett! Engdahl & Co
beholdt «pokerfjeset». Etterpa ga de forklar-
ingen: H. Eeg-Henriksens totale anbud pa droyt
KRIFAST-ledelsen har fatt

visse forvarsler pa at henge-

brua og flytebrua blir langt
vanskeligere a holde innenfor
de rammene man til na har
arbeidet mad, enn tilfeliet er
for tunnelen.

Aker Entreprenor med 175
millioner kroner var de ovrige
anbudskonkurrentene.

Vi konstaterer dermed at heller

ikke Vegvesenet i Sogn og
Fjordane, Vegdirektoratets

148 millioner kroner for begge stuffene, er bare
begynnelsen pa moroa. Det er staldelen pa
bruene som kan fa plusstallene i dag til a bli
minustall i morgen! Dessuten kan det skje at
finregningen viser at ett av de ovrige anbudene
blir det gunstigste!

Ikke alia entreprenorene app-
lauderta prisane H. Eeg-Han-
riksan opererte med under
anbudsapningen. Represen-

tantane fra Selmar-Furuhoi-
man, trakk en lett ovarbae-
rende mine da tallet 148, 120
millioner kroner kom fram,
Selv havnet de bak i koan, pa
en fjerda-plass blant de fem
konkurrentene med 170, 653
millioner kroner for finreg
ningen. A/S Veidekke hadde
def nest laveste anbudet med
157 millioner, mens NCC-
Nordic Construction Com
pany med 162 millioner og

siste «hap>>, var i stand til a
manne seg opp a komme med
et anbud. Dermed er vi i det
minste to fylker i samme bat!

Andor Wicken, prosjektlede-
ren pa KRIFAST, understreker
at man er avhengig av at fjellet
er av en slik kvalitet en har

regnet med. I motsatt fall er
det ingen garanti for at prisen
blir lik den anbyderne har
antydet for a sette den 5,1
kilometer lange verdensrekor-
den under Freifjorden. Vi ma
betale ut fra det arbeidet som

blir utfort, selv cm vi mener a

ha gjort grundigere og palite-

lige forhandsundersokelser,
sier Wicken.

Arbeidet startet sa fort utstyret

er pa plass og gjennomslaget,

om de to lagene fra Eeg-Hen
riksen «treffer'> hverandre, er

beregnet til rundt arsskiftet
1991/92.

Star spanning under anbudsapningen. Fra venstre: Konsulent
Unni Friksen Due, anieggssjef Kjell Loan, forstekonsutent Leif
Magne Liilebakk og prosjektansvarlig Andor Wicken.

(Foto: Viktor Storsveen)



Omfattende pionerarbeid bak flytebrualternativene

Flytebrua skal
holde i 100 ar!
Den 939 meter lange flytebrua i Bergseysun-
det ska! utfores slik at den taler 100 ar I

aggressivt miijo. Dette var ett av flere poeng
som kom fram under anbudskonferansen i

Kristiansund 25. januar. Pa det vesle biidet

Dagen startet med befaring
ombord i hurtigbaten «Sterkis
2=> i Bergsoysundet. Turen
hadde god oppslutning, ikke
minst fra media eg omkringlig-
gende kommuners admini-
strasjon.

Det spesielle med flytebrua, er
jo at den blir verdens eneste I

sitt slag - uten forankring til
sjobunnen. Prosjektleder
Andor Wicken uttalte at bare

det a fa navnet sitt I gullskrift
pa el minneplate, mMe vaere
belonning god nok for den
entreprenoren som farjobben!

I  Bergsoysundet mellom
Bergsoya og Aspoya ligger
forhoidene godf tilretfe for a
bygge flytebru. Skipstrafikken
vil i framtida ga gjennom

Gjemnessundet. For mindre
bater blir det lagd seillop ogsa
gjennom Bergsoysundet.

Andre brutyper, slik som
hengebru og skrastagbru, er

vurdert til a bli vesentlig dyrere

enn flytebru. Kostnaden for
flytebrua (inklusiv prosjekte-
ring), er regnet til a bli omiag
250 millloner 199Q-kroner.

Tre forskjellige konsepter er
lagt til grunn:
- Befongbue med kassett-

versnitt.

- Stalrorsfagverk pa enkelt-
pontonger.

- En stalkassebffirer i bue
(Kvaerner Rosenbergs ide).

over ser vi prosjektleder Andor Wicken I
diskusjon med Selmer-Furuholmens repre-
sentant. I alt var 60 personer tilstede pa
konferansen, og halvparten representerte
godkjente entreprenorflrmaer.

Isak Witsee og KRIFASTs «Big Buster» matte tre stottende til ved iiandsettingen pa Skjevlings-
neset - flytebruas landfeste pa Aspoya i Tingvoll. (Fata: Odd Williamsen).

Anieggsstart blir i juni/juli og
ferdigstillelsen er 20. oktober
f 992, samtidig med resten av
KRIFAST.

Forhoidene i Bergsoysundet
er kartlagt gjennom flere ar.
Flo og fisere varlerer vannsfan-

den og sorger for relativt sterk
Strom nar vatnet skal ut og inn
av Sunndalsfjorden. Ikke

minst ga sist vinters orkaner
nyttig viten om hva flytebrua

ma tale.

Overingenior John H. Gustav-

sen ved Vegdirektoratets bru-
avdeling har ledet og koordi-
nert det omfattende arbeidet

som ligger bak de gjennomar-
beidede alternativ som det na

skal gis anbudspriser pa. Med
seg i dette arbeidet har han

hatt Olav Grindland (stal), Stei-

nar Fjeldheim (betong) og Jon
Solemsli (miljolasfer). Dette
teamet koordinerer ogsa
arbeidet med Salhusbrua i

Hordaland.

Losningen som blir beskrevet
av denne gruppa, er testet i
modell og planene som na

presenteres er resultatet av

grundig arbeid. Losningene
skal gi ei okonomisk og tek-
nisk optimalisert bru i Bergs
oysundet og vise nye mulighe-
ter ogsa for andre prosjekt!

All nybrottsvirksomhet kosfer,

og arbeidet pa dette prosjek-
tet har kostet bade innsats og
arbeidstid. Med et utall konsu-

lentfirmaer, institutterog labo-
ratorier involvert i utredninger,
beregninger, tegning, kontroll
og testing, er det et stort

puslespillsom naerferdiglagt.

Arbeidet med den nye flyte
brua vi l gjore at brua vi l sta i
sentrum for internasjonal inte-
resse i arene som kommer

med sine mange teknisk inte-
ressante losninger.
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Vi presenterer vedlikeholdsomrade T-8:

Skogrydding mest i ski
A jobbe i vedlikeholdet en vintersdag uten antydning
til snofaii bores unekteiig ut som en stor vits! Vi antydet
overfor vegmester Torval Hoe! at man vel satte kort-
spillet i sentrum for begivenhetene i slike tider?

- Nei, da! Kortspill bar vi nok ikke tid til a drive med
pastod sjefen i T-8. Derimot bar vi batt en megetfin tid

nar det gjelder skogrydding i vin
og Nesset bar vi fatt gjort en god
at aktiviteten blir ikke slik vi of
lenge snoen delvis uteblir, sie
Hoel. Til daglig er ban ansvarlij
riks- og fylkesvegnettet i Sunnd
kommuner.

- Det skjer kanskje noe
utenom skogsdrift i omra-
det ogsa?
- Vi har gjort en del opp-
rensknlngsarbeider I Rau-
sandtunnelen og vi driver na
og bedrer hoyden paenkelte
steder i Midtbekkentunne-

len pa Oppdolstranda.

pa- Byr tunnelen ellers
problemer og uhell?
- Nei, det forekommer sa og
si ikke i det hele tatt.

siste 10-15 arena?

- Ja, det er riktig, men de
stedene er begge «fjernet»
na.

Der Midtbekkentunnelen har

kommet, skjedde den ene
ulykka og pa stedet der den
andre ulykka skjedde, ved
inngangen til Fonna-Fonna
tunnel har vi forlenget inn
gangen.

- Men dere har hatt et par
forskjellige dodsulykker
langs Oppdolsstranda de

- Ellers har dere vel

enkelte problemer pa
vegen opp Graura mot
Oppdal?
- Det er bare en kilometer av

stigningen opp der som

kommer pa oss, og dess-
uten har vi vinters tid inngatt
et meget tint og fleksibelt
samarbeid med Sor-Tron-

delag. Nar de gruser, skra-
per eller ployer sin del av
strekningen, sa tar de med
seg hele vegen ned. Nar vi
en gang i blant er der inne,
for eksempel med ei skrape,
sa kjorer vi helt opp. Dette
samarbeidet fungerer meget
tilfredsstillende.

Total lengde med veger vi
har vedlikeholdet av er 421
kilomter. Dette er ett av de
storre omradene og mye av
vedlikeholdet gar da ogsa ut
pa a bote pa de taste dekke-
ne, samt hovling av grusve-
gene, sier vegmester Tor-
vald Hoel.

- Sa alt er med andre ord
bare fryd og gammen 1
T-8?

- Det bor vel nevnes at vi
sliter en del med gamie fyl-
kesveger. Vi har omkring
100 kilometer grusveg i
omradet vart og dette er i
vesentlig grad fylkesveger.

Vegmesterens stab ser for
ovrig slik ut; Olaus Winther
og Arne Ulvund er oppsyns-
menn, verkstedformann er
Karstein Aasen, Ole Gussias
er spes. arbeider med skilt
som spesialomrade. Videre
er folgende spesialarbeide-
re: Trygve Karvatn, Svein
Balstad, Magnar Toven,
Ingavar Husvik, Hans Lyster,
GunnarSandnes, Odd Kars-

ten Hanset, Martin Rimstad,

Wt

m

-  - -■ . : .

Olaus Winther tar en sjekk av telemaleren i vegen utenfor Toven Vegstasjonen pa Sunndatsora, slik den tar seg ut fra nordsida
veggarasje. (Fata: Viktor Storsveen)
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iddet!
er. Spesielt i Sunndal
jobb. Men det er klart
j bar vaart vant til sa

vegmester Torvald
for vedllkeholdet pa
!l, Nesset eg Tingvoll

Jan Jorgensen. Lars H.
^Gravem, Arne Bjorn Red og
Torbjern Furusund er
maskinkjerere. Jarle Hoem
er sjafor og Malfrid Brunvoll
Gravem er kontorfullmektig.

Vegmester Torvald Hoe! stilte sporty opp for a vise oss hva folket bans benytter vinteren til nar
snoen utebiir. (Foto: Viktor Storsveen)

III

0'^'-' //

(Foto: Viktor Storsveen) f-jusvik fra EidsvStg og Hans Lyster fra Red utenfor Toven veggarasje.
(Foto: Viktor Storsveen)
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Ledelsen motte utedrifta pa Sunndalsora

© i

Det var et imponerende frammote da ledelsen ved Vegkontoret motte utedrifta pa Sunndalsora til kontaktmote. Flere av de
innbudte var for ovrig opptatt mod a stops pa Syltebo bru I Eresfjord.

(Fata: Viktor Starsveen)

Vegmester Torvald Hoel med klart krav til ledelsen ved Vegkontoret:

- Na ma vi snart gjore noe
over Svinberga!
- Vi ma snart finne en loaning pa hva vi onsker Dette skjedde i forbindelse med kontaktmotet
a gjore over Svinberga. Det er ikke lang tid for som ledelsen hadde med utedrifta pa Sunndal-
noe' ma skje og det blir kostbart om vi venter sora 20. februar, der det kom fram alternativer
ytterligere noen ar, sa vegmester Torvald Hoel Tor en loaning av dagens trase over Svinberga.
med klar adresse til ledelsen ved Vegkontoret.

Etter at personalkonsulent
Johan Sudmann onsket de

mange frammotte velkommen
til kontaktmotet pa Muller

Hotel!, skisserte driftssjef Paul
Bolset hviike planer som fin-

nes for strekningen 0ksendal-
Sunndalsora og ogsa for
Todalsfjordprosjektet.

Nar det gjelder tidsrammene
for en eventuell gjennomfo-
ring, kunne selvsagt ikke
driftssjefen love noe konkret.

Uansett virker det som om det

er et godt stykke frem i tid
for minst ett av prosjektene.

Nar det gjelder de trS alternati-
vene fra 0ksendal, varierer de

i  pris fra 70 millioner til 128
millioner kroner. Det rimeligste
bestar i a bygge ut vegen i den
traseen vegen gar i dag, mens
det dyreste alternativet blant
annet inkluderer en tunnel pa

5,7 kilometer og i tillegg for-
korter dette alternativet

dagens veglengde med 3,5

kilometer.

Driftssjefen sa for ovrig at
Todalsfjordprosjektet ogsa er
et av de prosjekt som det er
onskeiig a fa bygd. Ogsa tier
finnes det flere alternativer i

fiovedplanen, basert pa
fiengebru over fjorden eller
tunnel under. Det dyreste
alternativet bar en kostnads-

ramme pa 355 millioner 1988-
kroner.

Nytt pa kontaktmote pa Sunn
dalsora var at Biltilsynet deltok
sammen med den ovrige del-
en av utedriften (minus de som
var opptatt med brubygging j
Eresfjord)^. Og slik skal det vel
fortsette a v$re i framtiden!
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Rudolf begynte som 14-aring
Rudolf 0lander (62) hadde sin siste arbeidsdag
1. desember I aret vl nettopp bar gjort oss ferdig
med. Den dagen lagde ban et <<m0teskilt» i tre.
Samme jobben gjorde ban pa sin aller forste
dag 1 Vegvesenet, da ban som 14-arlng og

- Det jeg fryktet mest i den
tiden var at far skulle bli arre-

stert. Vi fikk jevnlig besek av
en av de storste nazistene i

omradet og det kom stadig til
heftlge diskusjoner mellom
ban og far. Jeg var derfor redd
ban skulle bll angitt og arre-
stert, forteller Rudolf 0lander
da vl spor bva ban busker best
fra den aller forste tiden i eta-

ten.

Det var ikke til a unnga at det
la en viss frykt I luften pa den
tida. Ved siden av maskinsent-
ralen la den underminerte

brua, og flere av byens sakalt
«bestborgere" var tatt ut til
borgervernet, som ble satt til a
bolde vakt der av tyskerne.

- Fram til 1965 var det nok en

del tunge tak. Men etter bvert
ble det bedre. Men det er like-

vel Ikke til a komme I fra at det

bar blitt en del reparasjonsar-
beid utendors, og pa kalde
vinterdager ble det nok vel
kaldt i blant, Innrommer ban.

Da ban fra 1960 ble maskl-

noppsynsmann, busker ban at
det ofte skjedde at ban matte
overnatte i firemannsbrakker

rundt om i fylket, der alle
sengene var opptatt og ban
selv matte ta soveposen og
legge seg pa gulvet. - Hver

nykonflrmert startet i etaten forste gang 16.
august 1 1942. Rudolf busker godt den forste
tiden da borgervernet gikk vakt ved den under
minerte bruen rett ved siden av maskinsentra-
len der faren, Walfred 0lander, var formann.

22. desember i fjor tok vi dette bildet. Fra heyre ser vi Ottar Brudeseth som fylte 50 ar denne
dagen, i midten Rudolf 0iander som ble behorig feiret som «fersk>> pensjonist og til vestre sjefen
for maskinavdelingen, Oddvar Afloydal.

mann lagde bver sin middag
pa den tiden, sa kvelden gikk
stort sett med til middags-
laglng. LIkevel var miljoet pa
topp og kameratskapet var
meget bra, minnes Rudolf
0landet som ogsa bar vaert
innom polltikken. Fire ar I Bols-
oy berredsstyre og fire ar i
Molde bystyre for arbeider-

partiet, ble det I perloden
1964-1972.

TIdlig pa 80-tallet satt ban i et
sentralt utvalg som bestemte
bvlike snofresertyper det
skulle satses pa. Blant annet
var allsldlge 0lander med pa a
bestemme at man skulle satse
pa "Big Jobn» pa Slatfjellet,

(Foto: Viktor Storsveen)

der den fortsatt gjor en impo-
nerende tjeneste, mens 0lan-
der trekker seg tilbake og
baper pa aktive og fine pensjo-
nistdager blant annet med
sellbrettet, som bar blitt en av
de store lidenskapene!

Husorkesteret

De som var til stede pa arets
julekaffe pa Fylkesbuet,
badde gleden av a bore Veg-
vesenets eget busorkester.
Et bredt sammensatt orke-

ster med glade og velspil-
lende musikanter, som lot
julemelodiene stromme ut
over Vegvesenets ansatte.
Dessverre kom ikke alle med

pa bildet, men fra venstre ser
vi i bvert fall Roald Smage,
Rutb Myklebust, Hermund
Vebenstad og Odd Wllliam-
sen. De som ogsa bidro til
orkesteret, var Arne Hoem,
Odd A. Red, Hjalmar Brude-
setb og Alt Idar Smage.

(Foto: Viktor Storsveen)
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Nyttig maskinforerkurs
I fjor sommer arrangerte Rauma videre- ovelse pa, bor kanskje tjene som et godt
gaende skole maskinforerkurs og mMen eksempel ved tilsvarende opplegg ogsa 1
kursdeltagerne fikk drive sin praktiske fremtiden.

For et bidrag pa 150.000 kro
ner, lagde nemlig kursdelta
gerne en 200 meter lang par-
sell som bedret siktforholdene

i  krysset mellom riksveg 63
(Trollstigvegen) og fylkesveg
174 ved Soggeberget.

Vegvesenet bidro foruten med
penger, ogsa med veghovel,
stikking og rettledning under
kurset, som gjorde at Vegve
senet flkk lagd bllligere kryss
og at kursdeltagerne vlrkellg
fikk gjort en samfunnsnyttig
jobb 1 forbindelse med kurset,
1 stedet for bare a flytte masse
frem og tilbake.

Distriktsleder 1 Vegvesenet 1
fylket, Ivar Hoi, synes samar-
beldet frister til gjentagelse
dersom det lar seg gjore a
finne tram til et prosjekt som
er tilsvarende godt egnet til
formalet.

Vegvesenet har selv statt for
asfaltlegglngen pa den nye
vegen.

f

Kursdeltagerne gjorde vegen Mar til dekkelegging. (Fata: Ottar Brudeseth).

Lokale bruer fra vikingtida
Norsk Vegmuseum har bidratt til utgivel-
sen av Ingrid Smedstads magisterav-
handling «Etableringen av et organisert
veqhold i Midt-Norge i tidlig historisk
tid>>.

Forfatteren er saerlig opptatt av viking-

TILTEREIDET

er det 8 km brede eidet mel
lom Eidsora og Eidsvagen i
Nesset kommune. Her gikk
det i vikingtida en veg delvis
paraiieit med dagens riks
veg. Ferdselen skyidtes tra-
fikken meilom Langfjorden
og Tingvoiifjorden, for a
unnga den vsrharde Hus-
tadvika. Minst 4 km av vegen
gikk over myrland, og 500 m
trebru er lokaiisert. Det er fin-
net grove, tilhugne furupian-
ker, opptil 30 cm brede og
10 cm tykke. Det kunne v^re
opptii tre lag stokker, iagt I

tidas kavlveger, dvs. bruer som ligger
nede pa myr eller blaut mark, og ble
brukt til a ga eller ri pa, eventuelt kjore
slede. Det er registrert to slikt i vart fylke,
nemlig Tiltereidet og Kuli.

hver sin retning, etter hvor
blaut myra var. Vegbane-
bredden kunne variere fra 2

til 4 m. Det er funnet 60 cm

iange stottepliarer med 5-10
cm diameter, som ble spis-
set nederst og skuile holde
stokkene pa piass. Det er
pavist svffirt ulike byggema-
ter, sa mange folk har vaert
engasjert i fiere uiike bygge-
trinn. Vegen her kan ogsa ha
vaert brukt som batdrag, men
det er noen steder temmeiig
bratt. Der grunnen ertorrest,
er avstanden meliom
enkeltstokkene 30 cm. Date-

rlngen er usikker, men en

prove er fra ca. ar 600 e.Kr.
Brutypen gikk ut av bruk pa
1400-taliet.

pA kuli

i Smoia kommune har arkeo-

logene funnet fragmenter av
en 100 m iang, 2-2,5 m bred
kaviveg paraiieit med den
nye gardsvegen. Den gar i
retning Kuiisteinen som er
datert ar 1000, og prover av
stokkene er fra ar 990-1155.

Det spesieiie her er at vegen
er aniagt som pianker som
hviier pa ioddrett nedram-

mede stolper med 60 cm
meiiomrom. Stoipehuiiene er
forsterka med stein, og stok
kene har diameter 20-25 cm.
Det er gjort mange gravfunn
pa oya, og vegen kan ha v$rt
brukt ved offerhandiinger og
andre religiose aktiviteter.

Odd Williamsen

Ingrid Smedstad: Etabie-
ringen av et organisert veg-
hoid i Midt-Norge i tidlig
historisk tid. Varia 16, Uni-
versltetets Oldsaksamiinq
Oslo 1988. ISBN 82-7181-
067-7.
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Overingenior Magne Flemsseter

- Skremmende ekning av
trafikkdrepte i fylket
Oversikten over personer som er drept i tra- utvikling eg gir grunn til a sporre cm hva grun-
fikken 1 1989, viser for More og Romsdals ved- nen kan vaere. Den mest umiddelbare sammen-
kommende betydelig verre tall enn I 1988. En hengen er at det I 1988 var et belt uvanlig lavt
okning fra 14 til 23 drepte, er en skremmende tall med 14 trafikkdrepte.

At tallet for 1988 var uvanlig
lavt, vIser det faktum at det I
de siste fern Srene I gjennom-
snittharblltt drept 21 personer
hvert §r og for de siste ti arene
har tallet vaert 20 personer 1
gjennomsnitt.

Overingenier Magne Flemsae-
ter slir fast at 23 drepte i fylket
1 fjor er skremmende.

Selv med denne bakgrunnen
er okningen vl opplevde 11989
bSde skuffende og svaert uak-
septabel. De 23 dodsfallene 1
1989 fordeler seg med 16 pS
riksveger, 2 pS fylkesveger og

/ denne ulykken gikk alt bra, men an for mange er drept pa vegene I vart fylke i aret som gikk.
(Foto: Viktor Storsveen)

4 p§ kommunale veger. 9
skjedde pa Sunnmore, 8 I
Romsdal og 6 pa Nordmore. 3
av 4 trafikkdrepte er menn, og
12 av de 24 horer til grappa
15-25 ar.

Langt de fleste ulykkene (70-
80%) skjedde ved gode sikt-,
lys- og foreforhold. Mange av
ulykkene synes a kunne veere
unngM, vurdert med bak-
grunn 1 dette. Den mest mar-

kante ulykkesstrekningen er
med grunnlag i dodsulykkene
den del av E69 som ligger i
Romsdal.

Hvem far trafikktryggingsprisen?
Det fylkeskommunale tra-
fikktryggingsutvalget (FTU),
g^r stadig nye veger I kam-
pen mot trafikkulykkene.
Under Fylkestinget i Gel-
ranger 1 mai, vil det bli delt ut
en nyopprettet trafikktryg-
gingspris p^ 10 000 kroner
og diplom til den person,
gruppe/lag, skole eller orga-
nlsasjon, som bllrfunnet ver-
dig til den forste prisen.
Dette tiltaket horer med blant
de nye virkemidlene som er

kommet med i den nye
«Handlingsplan for traflkk-
trygging i More og Roms
dal", som na er utarbeidet.

Sentrale trafikktrygglngsper-
soner med FTU-formann
Milfrld Mogstad til hoyre.

(Foto: Viktor Storsveen)
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Fra bedriftshelsetjenesten:

Belastningslidelser koster mest
Av alle slags sykdommer i arbeidslivet, er Belastningslidelser: Sykdom/skader i
det belastningslidelser som koster sam- muskelskjelettapparatet som folge av
funnet mest. overbelastning.

Overbelastning forarsakes
bl.a. av ensidige, gjentatte
bevegelser. Ofte er disse kom-
binert med uheldige arbeids-
ttiliinger. Felervi oss«stressa»

vil den uheldige pavirkningen
forsterkes ytterligere.

Hvem kan gjere noe med det-
te? Ferst og fremst du selvl
Kan du bidra til a lette arbeids-

situasjonen din? Ta opp
arbeidssituasjonen din, og se
deg selv «utenfra» og med nye
oyne. Gjorfolgende vurdering:

a) Er det ing som kan forand-
res slik at arbeidet blir mer

variert, kanskje kan en
bytte arbeidsplass med
andre, arbeidsrotasjon.

b) Bruker du de regulerings-
mulighetene som finnes?

c) Er det behov for en <<om-

m0blering» pa arbeids-

plassen din?

d) Bor arbeidsoppgavene/
rutinene iegges om?

Bli i det hele tatt mer bevisst

pa hva du gjor, hvordan du
gjor det, og hvorfor du gjer
det.

Hva med gymnastikk?

10 minutter avbrudd midt i de

lengste oktene, vil pa sikt gi
resultater i form av mindre pla-
ger og smerter, s^rlig i nakke/

skulder/ryggomradene. Min
erfaring viser at det ofte er
vanskelig a fa innarbeidet nye
vaner og rutiner. Nar du legger
om arbeidet ditt vil mange ting
ta lengre tid i begynnelsen.
Det er da vi ma tenke frem-

over. Du sparer kroppen din
for uheldige belastninger, far
mindre plager og kan utfore
jobben din uten avbrudd av

sykemelding, fysikalsk
behandling o.l.

Med enkelte unntak er vi men-

nesker i utgangspunktet ofte
negative til nye tiltak. Hva om
vi prover a snu denne tren-

den? Tenk positivt. For en har

provd kan en ikke si at det ikke

gar.

Til slutt vil jeg sla et slag for
egenaktlviteten i fritiden. Finn

deg en aktivitet du trives med,
og sorg for at kroppen far tre-
ning. En godt trenet kropp
fungerer mye bedre bade pa
arbeidsplassen og hjemme,
dessuten gir trening over-

Viktig med riktig arbeidsstiliing.

skudd

plan.

ogsa pa det psykiske takte bedriftshelse

tjenesten!

Trenger du hjelp i arbeids-

miljesparsmal kan du kon-
Hilsen fysioterapeut
Anne Braaten Aune

Amerikansk vegarbeidarkultur for var tid
RIKSVEGARBEID

Fredagskveld er lonnlngsdag, vl har fri.
Snakker om helga og skrubbar av oss mokka.
Nokre skal helm til familien,
andre opnar seg for hugg.
Nokre fer ned til 0ra med uro i hjarta.

Eg arbeider for Staten pa E 69.
Heile dagen gar eg i gule klede og
ser trafikken passere.

Inni meg har eg biletet av ei fin lita jente.
Ein dag, min ven, skal eg fore eit betre liv enn dette.

Kor

pa riksvegen, hovlar ned eIn bakketopp.
pa riksvegen, helle dagen utan stopp.

Arbeidar pa riksvegen, bles grasteinen til himmels.
Arbeider pa riksvegen, arbeidar pa riksvegen.
Gjendiktet av Odd Williarnsen

Eg motte henne pa Folkets hus-dansen.
Ho stod med brorne sine nede ved veggen.
Iblant gjekk vi tur pa skogsvegane.
Ein dag sag eg rett pa ho og ho motte blikket mitt.

Kor

Eg sparte opp pengar og la alt til side.
Eg snakka med far hennar, men vl fekk ikkje riktiq kontakt
«Gut, forstar du Ikkje at ho berre er ei lita jente
Ho veit ikkje noko om denne f®le ekie verda»

Vi tok ein tur til Sverige, vi hadde det godt I lag
Ein dag kom brorne og henta henne og
eg vart huka av svartemarja.
Akter heldt lovnaden sin,
Domaren torna og putta meg rett inn.
Eg vakna kvar morgon av arbeldsklokka
Eg og vergjen tek det kuli no, pa fylkesvegarbeld.

Bruce Springsteen «Working on the Highway. (1935)
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Bedriftsidrett

Arsm0te i Vegvesenets Bedriftsidrettslag:

Unni Eriksen Due ny leder
Unni Eriksen Due ble valgt til ny leder etter
Johan Sudmann da bedriftsidrettslaget i
Vegvesenet holdt sitt arsmote 2. mars. Det
var bra frammote pa arsmotet, som ble

Arsmeldingen viste at det stort
sett star bra til med de forskjel-
lige utvalgene. Draktene
begynner imidlertid a bli mar
ket av flittig bruk I enkelte av
gruppene. Regnskapet viser
at det Ikke er spesielt mye
penger I kassa, og at det der-
for ma sokes om ekstrabevilg-
ninger for a fa pusset opp gar-
deroben.

Heller ikke de arrangemen-
tene som Vegvesenets
bedriftsidrettslag er ansvarlige
for gjennom aret, viser seg a
vaere de belt store kassasuk-

sessene. Dette skal visst nok
heller ikke vsre noe mal, i
folge arsmotet, som er for-
noyd dersom tallene balanse-
rer.

Etter hvert som startkon-

tingentene i diverse arrange-
menter stadig blir dyrere, er
bedriftsidrettsiaget innstilt pa
at det ma gjores en feiles inn-
sats for a fa mer mynt i kassa.
Medlemskontingenten og vel-
ferdsstotten gar stort sett med
til a dekke disse utgiftene.

Treavmedlemmene i styret. Fra v

awiklet pa Vegkontoret.
De som sitter i styret na, er: Unni Eriksen
Due, Rolf Arne Hamre, Solveig Eik, Eriing
Roger Vike og Per Woldstad.

enstre: RolfArne Hamre, Unni Eriksen Due og Eriing Roger Vike
(Foto: Viktor Storsveen)

Malet a sla

Fellesbanken
i Holmenkollen
Jentene i Vegvesenet 1 More og Romsdal har
ett hovedmal da de sondag 13. mal stiller til
start i Holmenkollstafetten. De vil bli bedre
enn laget fra Romsdals Fellesbank!

Derfor har jentene trent jevnt
og trutt siden i februar. Gutta,
som ogsa deltar i Holmenkoll
stafetten begynte sa tidlig som
i host med sin ukentelige felie-
strening.

I tillegg til Holmenkollstafetten
vil ogsa de aller fleste av jen
tene delta i det 4,7 kilometer
lange Grete Waitz-lopet, som
arrangeres dagen for Holmen-
koilstafetten. Dette lopet gar

fra Frogner til Bislett og blir sta
dig mer populaert.

Bildet: Foran fra venstre: Mari-
Ann Amundsgard, Irene H.
Vebenstad og Marit Romuid.
Bak fra venstre: Reidun Over

land, Unni Eriksen Due, Trade
Halter, Thea Soihaim og
Solveig Smisund.

(Foto: Viktor Storsveen)

Reportasje fra Holmen
kollstafetten I neste nr!
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Populaert produkt fra ny
arbeidstreningsverkstad!
Nar Atlanterhavsvegen skulle opnast for kreftene sine. Produktetfekk vi eg no skal
trafikkifjor, so vardetelt problem. Korleis den nye arbeidstrenlngsverkstaden pa
skulle ein fa rasteplassbord og benkar til Vestnes produsere desse produkta i
a sta i ro nar stormane herja som verst, betong!
eller nar sterke karer ville ha utioysing for

/■ It

K. *•

(Foto: Viktor Storsveen)Silk ser del nye rasteborda ut. Pens og funksjonelle glir dei inn i den robuste naturen.

Det var fleire som speku-
lerte pa loysingar og mel-
lom desse var og vaktmei-
staren pa Vegsentralen,
Tore Andersen. Han laga
ein modell som vart vist
fram til dei som skulle ha
borda. Resultatet kan vi sja
av billeta. Det er forresten
to ulike modeller av bordet.
Alternativ nummer to er
noko meir avrunda i forma
og er noko tynnare. Den
endringa gjorde Oddvar
Bergset fra Eidsvag.

Bergset laga og eit stativ til
a sette soppeldunkane i.
Det er i same materials som
bordet, altsa i betong. Sete-
platene har to treplankar
paskrudd for at dei skal
vere litt betre a sitte pa.

Dette utstyret har og ein
annan fordel som vi ma
nemne. I og med at materia-
let er betong, kan dei sta
ute aret rundt. Utgifter til
utsetting, inntaking og
transport kan sparest.

Borda og stativa vil bli laga
pa den nye treningsverksta-
den som Vegvesenet no i
naeraste framtid skal starts
pa Vestnes veggarasje. Vi
tek gjerne mot ordrar fra
lesarane rundt omkring fra
heile landet. Produkta vil bli
produserte og leverte etter
innkomne ordrar og dei vil
ikkje bli lagerfort. Derforkan
det bli en liten leveringstid
ved sterre ordrar.

Ein er ogsa takksam der-

som leserane har gode
ideer som kan takast opp i
produksjonen ved den nye
treningsverkstaden. Da

kan ein kontakte veggara-
sjen pa Vestnes som har
dette telefonnummeret-
072-81 145.

^  J.-'. A-' _ .

Soppelstativene har og sin egeri piass. Miljoet er sett i hegsete
(Foto: Viktor Storsvee
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5 minutter med verneleiaren

Horseltap - horselvern
Fra ein av dei bedriftshelsetenestene vi er tilmeldt har vi fatt eit

generelt samandrag etter helsekontrollar som har vore gjort i 1989.
Der vert dot peika pa ting som kan ha samanheng med arbeldsmiljoet
for del tilsette.

Eg vll her nemne el plage som dessverre alt for mange har fatt merke
- stoy. Pa trass av at Vegvesenet var tidleg ute med krav til maskinle-
verandorane om redusert stoyniva pa maskiner, og a skaffe horsels-
vern til dei tilsette, er horselstap etter stoyskade stor. Verneleiar Egil Bakke.

Av 84 arbeidstakarar vart det

ved denne undersokninga

funne 48 med horselstap, det
er ikkje sikkert at alle desse er
stoyskada, men dei kan vere
det. Det er 20 som har hor-

selssvekklng grad 1, 9 har
grad 2 og 19 har grad 3 (storre
horselstap ved stigande grad-
tal).

Ovanfor nemnde eg at etaten
var tidleg ute med krav til
maskinleverandorane, men

det er enno i dag ikkje rad a
redusere alle typer stoy, t.d.
ved fjellboring. Maskiner og
utstyr kan stoydempast, men
borstal mot fjell stoyer like
mykje som for. Noko av det
same gjeld sprenging, det
smell like hogt som for. Og av
smell eller skarp impulslyd er
det s$rs lett a fa horselsska-

de. Trafikkstoyen har auka,
sjolv om stoynivaet fra kvar
einskild bil eller maskin er

redusert, sa har trafikken auka

og dermed ogsa stoyen.

Det eg vil tram til er at sjolv om
det vert gjort mykje med a
redusere lydnivaet pa dei
stoykildene vi har, kan vi ikkje
la vere a bruke horselsvern der

stoynivaet er sa hogt at det er
fare for skade. Men - nar er

det fare for skade - kvar gar

grensa? For a kunne arbeide
samanhengande i 8 timar skal
ikkje stoynivaet vere hogare
enn 85 desibel i gjennomsnitt.
Det inneber at vi kan tole
hogare stoy i korte periodar
utan a fa skade av det.

Om stoyen vert over 85 desi
bel, eller om det er ubehageleg
a arbeide pa grunn av stoy, da
skal du bruke horselsvern, og
det ma vere vern som dempar

godt nok. Det er fleire typer
horselvern a fa, eg nemner

nokre her.

Oyrepropper i ulike fasongar
og materiell. Ein type er I pla-
stikk, den er i fleire storleikar,

dei er noksa harde og eg vll

ikkje tilra dei. Ein annan type
er i mjuk silikongummi eller
porolonliknande materiale, dei
er berre i ein storleik, men dei

kan rullast i hendene slik at dei

gar lett inn i oyregangane.

Etter ei lita stund svell dei ut

igjen og sit godt i oyrene utan
ubehag. Begge desse typene
er for fleirgongsbruk. Det er

oyrepropper som er forma av
glassdun (liknar pa bomull),
desse er for eingongs bruk.
Og sa er det oyreklokker og
det er dei eg vil tilra brukt, dei
har ei dempingseffekt pa

30.35 desibel mens oyreprop
per dempar om lag 20-25

deseibel. NB! Bomull er gang-
laus, den har nesten ingen
dempingseffekt.

Ver merksam pa at om stoyni
vaet er sffirs hogt som til
domes ved tunneldriving,

boring med borvogn, arbeid
pa eller ved flyplass med jett-
rafikk eller liknande hoge stoy

niva, da ma du bruke bade
oyrepropper og oyreklokker
for a fa stor nok demingsef-
fekt.

Det er mange som hevdar at
dei kan ikkje bruke horsels
vern for da hoyrer dei ikkje tra
fikken eller ulydar i maskina.

Det meiner eg er berre tov,
bruk horselsvernet ei lita stund

og du vil snart merke at eg har
rett. Du vil snart merke at eg

har rett. Du vil faktisk lettare

skilje ut framande lydar og

difor ta deg meir i akt. Ear du

vere a bruke horselsvern der

det er hogt stoyniva risikerer
du at du blir tunghoyrt og ma
bruke hoyreapparat i staden.
Og du kan vere viss pa at det
bade er mykje farlegare, verre
og meir ubehageleg enn a

bruke horselsvern. Berre spor
ein som brukar horeapparat.

Litt om sjolve oyrefunksjonen.
Ein stad inne i oyret vart er det
ei mengde «hoyrehar» som
rorer seg nar dei blir paverka
av lydbolgjene. Desse «hara>>
sender sa signal til hjernen kva
dei ulike bolgjene tyder - vi
hoyrer - og vi forstar det vi
hoyrer. Om vl far horselstap
sa er det desse «hoyrehara»
som er skadde eller er oyde-
lagde, og dei «hara» som er
oydelagde dei er det for alltid.
Tapt horsel kan aldri repare-
rast.

Har du sett ein fin gul kornaker
der straa bolgjar i vinden?
Noko liknande er det som ben

der med «h0yrehara>> nar lyd
bolgjene (vinden) treffer dei.

Kva hender dersom det vert

uver-storm og regn -i ein slik
fin aker? Jau, mange halmstra
vert knekte - hoydelagde - dei

vert aldri i stand til a reise seg

igjen. Det er noko slikt som
hender med horselen ogsa nar
<<hoyrehara» vert utsett for

sterk stoy (storm), dei vert
knekt og vil adri reise seg
igjen. Dei er med andre ord
oydelagde for resten av livet til
den personen som vert utsett

for dette.

Tenk over dette og ta vare pa
horselen din. Horselvern er eit

personleg verneutstyr som
arbeidsgjevaren skal halde til

dei tilsette som i sitt arbeid

kan bli utsett for hogt stoyniva.
Kontroller horselsvernet ditt.

Begynner det a bli slitt, er

oyreputene stive og harde?
Eller manglar du horselsvern.
Ta i sa fall kontakt med din

naeraste overordna som vil

ordne med nye delar eller nytt
horselsvern. Vegsentralen sitt
lager skaffar det som trengs.

Til slutt eit par gode rad. Du
som har hjelmmontert oyrek
lokker, nar du ikkje brukar
oyreklokkene sa «parker» dei
med putene ut fra - ikkje inn
imot hjeimskallet. Blir dei «par-
kerte» mot hjeimskallet blir det
folder i putene og dei tettar
ikkje godt nok. Og nar du ikkje
brukar hjelmen - oppbevar
den da slik at den heist ikkje
verrt utsett for sollys, hjeims
kallet blir sprott og hardt om
det vert utsett for sollys.

Heilt til slutt, ha horselen i tan-

kane ogsa i fritida, til domes

pa skytebana. Og til ungdo-
men - kva med diskoteket og

radio/musikkanlegg - for hog
lyd fra desse kjeldene er like
skadeleg som hogt steyniva.
For kva er forskjell pa lyd og

stoy?

Egil Bakke
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Driftssjef Paul Bolset om resultatbonus og egenreglkalkyler:

Mer penger i lenningsposen
ved bruk av resultatbonus?
I de senere ar har vi hatt en stadig sterkere
fokusering pa om egenregidriften I Sta-
tens vegvesen er effektiv nok. Til og med I
egne rekker erkjenner man at det ma stll-
les krav og at vl ma utfore arbeidene like

For noen ar siden tok Sta-

tens vegvesen i bruk
sakalte egenregikalkyler. I
realiteten er dette ikke noe

annet enn at Vevesenet selv

gir anbud pa vegarbeider
som lyses ut pa anbud. Der-
ved konkurrerer Vegvese-
net pa lik linje med entre-
prenorene om disse opp-
dragene. Egenregikalkyler
gir derfor grunnlag for
dokumentasjon om Vegve-
senet i egenregi er konkur-
ransedyktig med privat
drift.

I kjolvannetavfokuseringen
pa egen effektivitet og kon-
kurranseevne, har lonnssy-
stemet i Vegvesenet v®rt
brakt pa bane. I Statens
vegvesen har fast ionn v^rt
n^rmest eneradende i

senere ar, etter at en gikk
vekk fra akkordlonn.

Det er vel knapt noen som
onsker a fa tilbake def

gamie akkordlonnssyste-
met. Men sv^rt mange

mener na det vil vsre riktig
a innfore en form for pre-
miering etter innsats, en
form for resultatlonn eller
bonuslonn, som et supple
ment til fastlonnssystemet.

Pa denne bakgrunn ned-
satte Vegdirektoratet et
bredt sammensatt utvalg
for a se nsermere pa dette
sporsmalet. Utvalget la
hosten 1988 tram et forslag
om a starte et proveopp-

legg med resultatbonus.

Kort forfait gar systemet ut
pa at det akonomiske resul-

tatet av et arbeid bedom-

mes ut fra oppnadd pro-
sentvis resultatforbedring.
Ut fra denne resultatforbe-

dringen gis en resultatbo
nus for hver time en har

arbeidet pa prosjektet etter
en fastlagt kurve i et dia
gram.

Ved eventuell overskridelse

av dognmulktbelagte tids-
frister reduseres det okono-

miske overskuddet med

sum pafort dognmulkt.

Kvaliteten pa utfort arbeid
skal som regel v^re doku-
mentert. Fullgod kvalitet gir
ikke okning i resultatbonus.
Ved mangelfull kvalitet pa
prosesser, styrt eller sterkt
pavirket av utforende ledd,
kan resultatbonus reduse

res eller falle bort.

Etter at Vegvesenets
ledelse og de aktuelle orga-
nisasjonene stort sett
hadde gitt sin tilslutning til
forslaget, gav Samferdsels-
departementet til Vegdirek
toratet fullmakt for a oppta
forhandlinger med de
berorte fagforbund om a
prove ordningen i vegar-
beidsdriften.

Den 29. januar 1990 ble det
i  forhandlingsmote opp

nadd enighet om a prove
ordningen med resultatbo
nus I en proveperiode pa to
ar, men forelopig bare der
hvor egenregikalkyler
anvendes.

Fra forhandlingsprotokol-
len siteres:

godt eller bedre enn de private entrepre-
norene vi vil konkurrere med, dersom vi
skal opprettholde andelen meg egenregi-
drift i framtiden.

Den del av bonusen som

tilfaller arbeidstakerne i

egenkalkyleprosjekter som
varer under 6 maneder

utbetales bonus ved arbei-

dets slutt.

Maksimum utbetaling av
bonus settes til kr. 12,- pr.
time.

Driftssjef Paul Beiset.

Et belop tilsvarende 50% av
arbeidstakernes bonus av-

settes til fylkets velferdstil-
tak eller andre tiltak som

fremmer velferd og samar-
beid for samtlige tilsatte.

Arbeidstakerne beholder
bonus ved sykefravaer I inn-
til 5 uker.

De som omfattes av pro-
sjektets bonusordning er
vegarbeiderne og oppsynet
pa arbeldsplassen. For
anieggsledelsen er forut-
setningen for a komme Inn
under ordningen at den har

direkte innvirkning pa pro-
duksjonsresultatet og at
den ikke har byggherre-
ansvar for prosjektet. Ved-
kommende arbeidstaker
som har den direkte oppfol-
gingen av planene mot pro
sjektet vil ogsa omfattes av
ordningen.

Samtlige fylker kan iverk-
sette ordningen dersom fyl
kets ledelse onsker a prove
systemet.

Partene er ellers enige om
at de tlllitsvalgte og ledel-
sen avholder jevnilge byg-
gemoter under prosjektets
gang.

Personlig foler jeg meg sik-
ker pa at Vegvesenet na,
nar de gar ut med egenregl
kalkyler ogltilleggtaribruk
resultatbonus, vil stimulere
og motivere de ansatte i okt
grad. Derved vil disse virke-
midlene kunne gi positive
utslag bade pa produktivi-
tet og konkurranseevne i
Vegvesenet.

Egenregikalkyler har vi for
lengst tatt i bruk. Vegvese
net her i vart fylke har alle-
rede uttalt at vi er villige til a
prove systemet med resul
tatbonus. Sa gjenstar det a
se hva vi far ut av utford-
ringene!

Paul Boiset
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NYE HANDB0KER FRA VEGDIREKTORATET:

EDB-sikkerhet
Handboken er retningslinjer
for bedring av datasikkerheten
i Statens vegvesen. Den viser
hvilket minsteniva datasikker

heten bor ha, hvordan dette
kan oppnas, eg hvordan det
kan sikres tilgang til, og rett-
smessig bruk av elektronisk
lagret/behandlet informasjon.

Interesserte utenfor Statens

vegvesen kan kjope handbo
ken for kr. 30,- pr. eks. + por-
to.

Styring av
store aniegg
Handboken inneholder ret

ningslinjer for gjennomforing
og styring av store aniegg, og

eksempler pa anleggsproto-
koll. Retningslinjene er i prin-
slppet alemengyldlge, men
forutsettes brukt pa vegan-
legg med totaloverslag pa
over 100 mill, kroner.

Interesserte utenfor Statens

vegvesen kan kjope handbo
ken for kr. 25,- pr. eks. + for-

sendelse.

Personalpolitikk
Retningslinjene bygger pa

gjeldende rammebetingelser

for forholdet mellom arbeids-

giver- og arbeidstakersiden i

staten. De logger vekt pa de

holdninger om samarbeid m.v.

som ligger nedfelt i arbeids-

mlljoloven og i hovedavtalen.

Minimumskode-

bruer
"Minimum prosesskode bruer
og kaler» er et forkortet utdrag
av Prosesskoden (handb.nr.
026), og er en kodeplan for
kontering av kostnader ved
bygging og vedllkehold av
bruer og kaier.

Interesserte utenfor Statens

Vegvesen kan kjope handbo
ken for kr. 15,- pr. eks. + for-

sendelse.

Kjore- og hviletider
Denne forskriften gjelder for
forer og mannskap pa norske
og utenlandske kjoretoyer i
internasjonal vegtransport i
Norge. For forer og mannskap
pa norskregistrerte kjoretoyer
gjelder denne forskrift ogsa
kjoring i land tilsluttet AETR
selv om kjoringen ikke innebe-
fatter noen grensepassering.

Interesserte utenfor Statens

vegvesen kan kjope handbo
ken for kr. 20,- pr. eks. + for-
sendelse.

Kurs og samlinger i 1990
Drifta Primaermalgr.

Samllngforkontortllsette

MS Dos k-tekstbehandling

Traflkkretta vedllkehald

Forvaltnings og publikumsbehandling

Maskinforarsamlingar

(Lastebil) kranforaropplaering

Bruk av avstandsmalar

Temadag kvalitetskontroll

Praktlskjus

Bergsikring

Skredvernkurs

Yrkesbetinga belastningslidingar

Grunnkurs nye verneombod

Notis-WP

Sveisekurs

Overleveringskurs nye masklner

ADMINISTRASJONSAVDELINGA

Samling for rekneskapsseksjonen

Momskurs

Regional rekneskapssamling

Kontorpersonalt
og vedllkehaldet

Kontorpersonalet
i vedllkehaldet og
oppsynet-vedllke-
haldet og aniegg

Nivar 4 vedllkehald

Nivar 4 vedllkehald

Maskinforar

Maskinforar

Formenn

Oppsynoganleggs-
bestyrarar.
NIvaS og 4 maskln-
avdelinga

Oppsyn aniegg og
vedllkehald

Anieggsoppsyn

AnIeggA/edlikehald

Alle-T3

Verneombod

Masklnavdelinga

Maskinavdelinga

Masklnavdelinga

Rekneskap

Rekneskap

Rekneskap

Drifta

PLAN/GRUNN

VEGORAMA

Totalstasjon/feltmlnne

Vegprogrampakka

Plan/DAK oppfolging

Informasjonsopplasring

SIBAS

Media

ANLEGG

ANKON

ANTON/AN KVAL

Betongteknologi

Media

FOR FLEIRE AVDELINGAR

Mellomleiaroppl®ring

Temadag-Miljo

MS - DOSTTekstbehandling

BILTILSYNET

Innforing i EDB

Notis-WP

Registering - Autosys

Stoy og avgass. Elektronikk,
pabygging og oppbygging

Nye reglarforarkort-service m.v.

Grunnkurs

Fellesmotet

Primaermalgr.

Trafikkseksjonen

Plan/grunn

Plan

Plan

Teknisk/trafikal.

Kontor

Kontor

Kjoyretoyseksjonen,
brukskontrollen

Alle
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Her er det plansjef U!f Myhre som takker pensjonist Leif Fylling. Se forevrig bilde pa nest siste side i bladet!
(Foto: Viktor Storsveen)

Pensjonister ble feiret
I en sa stor etat som Vegvesenet er, vil det naturligvis
hvert ar vsete en rekke fremtredende personer, som
nar den alder som gir rett til a tre tilbake fra de mest

aktive rekker. Katrine Bang, Bergliot «Mossi» Gjelsten
og Leif Fylling, henholdsvis forstekonsulent og konsu-

lenter, var trekloveret som under julekaffen ved Veg-

kontoret ble behorig takket av for sin innsats gjennom
store deler av sitt yrkesaktive liv.

Den storste veteranen av dem alle, er Katrine Bang.
Hun begynte forste gang i Vegvesenet sa tidlig som
1. juli i 1944. «Mossi» begynte 15. oktober 1962,
mens Leif Fylling var ansatt fra 2. mars 1965.

M I N N E O R D

Kare Beinset

Bratt og heilt uventa kom meldinga om at arbeidsformann Kare
Beinset var dod den 14. januar 1990, knapt 63 ar gammal.

Kare Beinset arbeidde samanhengande i vegvesenet fra januar
1971 og til ban doydde, det aller meste av denne tida som
formann pabetonglag som bygdeferjekaier. Han budde i Midsund
der han hadde bus og familie.

Da Kare Beinset vart fast i vegvesenet i 1971 viste det seg snart
at ban var ein flink fagmann og ein dyktig arbeidsleiar, sa da
vegvesenet pa denne tida tok til a byggje betongferjekaier i eigen
regi mad eit eige betongiag, var det beilt naturieg at Beinset vart
formann for dette iaget.

I nffirare 20 ar bar sa Kare Beinset jobba med bygging av ferjekaier
rundt om 1 beile fylket, og det vart etterkvart mange kaier og mykje
raising og pendling. Kare Beinset var ein positiv mann som alltid
var viljug ti l a ta pa seg krevjande og utfordrande oppgaver for
vegvesenet, og som loyste oppgavene pa ein s^rs god mate. Han
var ein omgjengeleg og fin person som det var ei glede a samar-
beide med. Fred over Kare Beinsets minne.

Per Korsbrekke

VI GRATULERER!
folgende som i 1. og 2. kvartal 1990 passerer aremals-
dager:

50 AR
Lars0ie,

PerBrekken,

John K0SO,

Fetter Vikene,

Sigurd Solemdal,

Leif ArneVeibust,
Odd Halgunset,

SOAR
Bjarne Haga,
Arne Holm,
Amund Sylte,
Nils O. Bersas

Odd Names,

6650Surnadal
6622 Alvundfjord
6140 8yvde
6212Fj0ra
6453 Kleive

6012 Alesund
6658 Rindalsskogen

6320 Isfjorden

6300 Andalsnes
6652 Surna

6400 Molde

6400 Molde

14.januar
7. februar

22. mars

5. april
27. april
14. mai

7. juni

4. februar

23. april
25. mai

15. juni
24. juni
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Statspensjonene en stor bloff
Jeg har vaert pliktig medlem av Statens pen-
jonskasse i 40 ar. Na er jeg nybakt pensjonist
og har oppdaget hvilken bloff det var den

alderspensjonen jeg ble forespeiiet da jeg
starlet Innbetalingene til «pensjonsfondet>>,
seinere Statskassa.

At ti ars "pensjonsrettigheter"
og innbetalingerskulleelimine-
res, hadde jeg en anelse cm da
jeg holdt ut til 40 ar, men at den
pensjonen jeg hadde rett til
etter de resterende 30 ar skulle

spises opp av et Infernalsk
utspekulert «samordningsfra-
drag=> hadde Pensjonskassen
ikke varslet meg cm.

Jeg hadde sa vidt kommet
meg etter sjokket ved Statens
konflksering 1 1988, da jeg fikk
melding fra Statens pensjon-
skasse cm at min statspensjon
er redusert med kr. 776,- pr.
maned fra 1. September 1989.
Etter Innsendt protest og krav
om dokumentasjon, fikk jeg til-
sendt Samordningsioven og

losningen:
Yteisene fra Folketrygden
hadde okt med en tilsvarende
sum, og dette matte da legges
til samordningsfradraget, som
na ble kr. 7866,- pr. maned.

Jeg tror jeg da har oppdaget to
ting: 1. At statspensjonistene
ikke skal fa del i okning i folke-

trygdens ytelser. 2. At hvis jeg
lever i ti ar som pensjonist og
kostnadsindeksen blir null, sa
vil Staten loppe meg for 1 000
000 (en mill.) (7866 x 12 xlO).

enEr da statpensjonistene
gedigen bloff?

Peder Steinnes,

Alesund

Se - der
er nissen
Den tradisjonelle juletrefesten
ved Vegkontoret samlet mer
enn hundre deltagere denne
gang, og det naturlige hoyde-
punktet for sv$rt mange var
nissens deltagelse. Ei pakke
med variert og poputert inn-
hold ble delt ut til de mange
sma, som med en blanding av
respekt og fryd n^rmet seg
den snille nissen.

Tilt ross for influensa-herjinger
i  rekkene, ble deltagelsen pa
arets juletrefest gledelig hoy.
Det tyder kanskje pa at gamie
og kjcere tradlsjoner igjen er i
ferd med a fa okt betydning i
var hverdag?

(Foto: Viktor Storsveen)

Spetakkelet med arbeidstida
Kvart ar er det same spetak
kelet med krangel om
arbeidstida i romjula. Etter
fleire ar med uiike krum-

spring med halve feriedager
og halve arbeidsdagar, sag
det ifjor ut til at vi skulle
komme attende til det nor-

male att. No i desember kom

det rundskriv fra administra-
sjonen der det vart slatt fast
at det skulle vere normal
arbeidstid mellom jul og nytt-
ar, og at alle skulle fa nokre
ekstra fritimar. Dette var eit
steg i rett lei.

Kva skjer? Jau, organisasjo-
nane sett seg pa bakbeina, og

administrasjonane gjev seg
med ein gong. Eit nytt runds
kriv kjem, der det blir gjort hei-
lomvending, og attende til
halv arbeidstid for alie.

Her pa Vegsentralen hadde vi
nett informed: om innhaldet i

det forste rundskrivet, og vi ia
stor vekt pa at vegkontoret no
ville stramme inn att utglid-
ninga. Det var ingen her som
hadde noko imot dette.

Dagen etter kjem det aitsa eit
nytt rundskriv fra vegkontoret
der alt som var sagt dagen
for, blir siege i hel. Slikt rot
skaper frustasjon bade hos
oss som skal prove a vera

arbeldslelarar, og hos arbei-
darane.

Det finst ikkje noko argument
for at vl skal arbelde berre

halve dagar I romjula. For
nokre ar sidanv ar ikkje dette
noko problem, men «uvese-
net'> vari bratt sett i gong av
anieggsavdelinga, om eg
ikkje hugsar feil.

Eg stiilar desse sporsmala, og
ventar svar gjennom bladet:

1. Til NITO, NIF og ELF: Det
var desse organisasjonane
som i ar pressa administra-
sjonen til tilbaketoget. Kan
nokon nemne ein einaste (for-

nuftig) grunn til at de gjorde
dette? Var det rein egoisme
som var motivet, utan tanke
pa folk i utedrifta?

2. Til administrasjonen: Kva
meiner elgentleg administra
sjonen om si eiga vingling?
Kva kan me venta oss til neste
jul?

No for tida ved offentleg virk-
somhelt meir og meir utsett
for konkurranse og kristlsk
gransking. A kode ned
arbeidstida ekstra pa denne
maten er vatn kverna til del
som kritiserer oss.

K. Kolstad
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VANNRETT

1. Se ill.

17. Elv 1 M&R

18. Bru

20. Drikk

21. Fotballklubb

22. Sprengstoff

25. Knapp

27. Likevel

28. Flatemai

29. Tidl. politiker (omv.)

30. Vannrikt sted

31. Initiativ

33. Pikenavn

34. Dokument

35. Gj0n

36. Hodeplagget

37. Natrium

38. Sjarm

39. Pikenavn

40. Stengsel

42. Smile

43. Gjogler

44. Narkotika

46. Vei

47. Morene

48. Tittel

49. Naboer

50. Stjele

51. 6740

52. Pikenavn

55. Litt

57. Presens

58. Stat i USA

60. By i Finland

61. Se ill.

65. Manning

66. Tid

67. Se ill.

73. Prove

74. Furopeer

76. Ujevne

77. Underjordisk vei

78. Har

79. Kommune i S&F

80. Elv

81. Guttenavn

84. Offerplass

85. Nyn. pron.

86. Ukedag

87. Has

89. Beslaglegge
92. FIv

93. Prange

95. Linje

98. Avta

99. Ferjeanl0pssted

102. Skole

104.3810

105. Pryle

108. GrMe

109. Uttalte

110. Hest

113. Manefase

114. Legemsdel

115. Else (omv.)

117. Like

119. Selskap

121. 1 orden

122. Stat i Afrika

123. Spion

124. Tidl. landsk. I Italia

126. Dyr

128. Stoff

130. Bedrager

133. HImmellegeme

135. Pisk (omv.)

138. Tittel

141. KIkker

143. Dyr

145. Asside
147. Gammel dans

148. Motorvei

152. Merkellg

153. Ferjeanlopssted

154. Tittel

LODDRETT

1. Ferjeanlopssted

2. Form

3. Ved

4. Bidige

5. Biter

6. Media

7. Ha

8. Slusk

9. Monstergyldige

10. Tall

11. Personals

12. Kjedelige

13. Fjellomrade

14. Maskin

15. Forfatter

16. Befordringsmiddel

19. Lime

22. Selll.

23. Gavmlld

24. Land

26. Soyle

32. Som 44 v.

35. En Saijonmaa

41. Larve

42. Fiskeredskap

45. Fordunkle

46. Bambusskudd

51. Flyselskap

53. Bedrovet

54. Klar

55. Gudlnne

56. Hvis

59. Avisartikkel

61. Velte

62. Arbeidsskip

63. Sporte

64. Berge

65. Treet

67. Betennelse

68. Gresk bokstav

69. Rope

70. Hensta

71. Institutt

72. Bielv til Glomma

75. F-69 blir det

78. Frindring

82. Jugoslavere

83. Drikk

88. Oppstander
90. Krydder

91. Kule

94. Hellig

96. Smelter

97. Like

100. Maned

101. Verktoy

102. Dumrian

103. Bygges over Gjemnes-
sundet

106. Linje

107. Eske

110. Tone

111. Ordne

112. Se ill.

116. Brensel

118. Stri

120. Byrde

121. Tresort

125. Sang

127. Drikk

129. Oppdrett

131. Retning

132. FIv

134. 2670

136. Naboer

137. Tresort

138. Farge

139. Over

140. Gardsplass

142. Stiv

144. Plyndring

146. Moderne

148. Selskap

149. Parti

150. Naboer

151. Pronomen
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Loaning pa «Vegkryss nr. 4-89»

Det kom inn 34 riktige losninger.
Vinnere ble:

1.TurldThomasgard, Molde
2. Olav Lyngnes. Lauvstad
3. Petter K. Vatne, 0rsta

Premiene er tilsendt.

Andre mottatte riktige losninger ble sendt inn av:
Nancy Austigard, Fgil Bakke, FIdbjorg Gausdal,
Astri Gjovlkli, Sverre Hjelvik, Solveig Hustad, Jan
Arild Johansen, Arne Lauvrak, Kjell Loan, Marit
Moldenaes, Jakob og Anette Ore, Alma Sjomse-
ling, Dag Skarstein, Anna Sandblast og Olaug
Sylte - alia Molda, Steinar Dromnas, Aura, Paul
Hjellnes, Fida, Raidar Ulfsnas, Fold-
fjorden, Pussl-Lussi, Haroy, Odd Bakkan. Kleiva
Rigmor Fremstedal, Midsund, Par-Fgil Gamlems-
haug, Myklebost, Aksal Void, Mandalen, Kjell
Stensa, Nesjestranda, Pettar Aarset, Skodje. Aud-
Sissel Onshaug, Stranda, Borgny Sylte, Surnadal
Torbjorn Furesund, Tingvoll, Martin Havnas Tor
nes, Solfrld Vatne, Orsta og Arne Birkevold Ale
sund. '
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KRYSSORD av konsulent Terje Haug

Drammen X Hama

C

TRAFIKKSIKKERHET

0/TT

De tre forste uttrukne riktige l0sninger premieres mad 2 lodd i Pengelot-
teriet. Losningen legges i konvolutt merket "Vegkryss nr. 1-90» og
sendes Vegkontoret, Fylkeshuset, 6400 Molde, innen 25. april 1990.

Innsender:

Adresse:

Postnr.: Poststed:
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Skaper konflikt
da vegen legges om
Langs riksveg 666 i Batnfjord oppstod det situasjoner i forbin-
delse med omiegging av eksisterende veg, som gjorde det nod-
vendig for Vegvesenet a pake pa de regler som gjelder for
oppsatt vegbelysning.

Overingenior Svein Solbjorg ved vegkontoret i More og Romsdal
understreker at man ikke gjor annet enn a folge veglovens
bestemmelser fra 1963 og spesialbestemmelser utgitt forste
gang i 1935. Disse er meget klare pa dette punktet.

Overingeni0r Svein Solberg
redegjer her for de reglene
som blir fulgt.

Langs riksveg 660 i Eidsvag,
riksveg 62 pa Kleive og langs
riksveg 14 ved Skorgebrua
opplever man at oppsatt veg
belysning matte rives i forbin-
delse med utbedring av vegt-
raseen.

Overingenior Svein Solbjorg
ved vegkontoret i More og
Romsdal papeker at alle vel-
foreninger, kommuner, elverk
og lignende, som har satt opp
silk beiysning, skal ha under-
skrevet en erklaring der de
selv forplikter seg til a flytte
lyset uten kostnader for Veg
vesenet nar dette er nodven-

dig. Star stolpene nsrmere
enn tre meter fra vegen, med
andre ord pa Vegvesenets
grunn, gjelder dIsse reglene.

I tillegg forplikter man seg til a
tilfredsstille Vegdirektoratets
krav om man onsker a sette

gatelyset opp igjen.

Er det derimot lokale traflkk-

forhold, som taler sterkt for at
det bor veere gatelys, kan Veg
vesenet ga inn a yte tilskudd til
anieggsdelen. Ogsa til drifts-
deler kan Vegvesenet yte til
skudd.

Star gatelyset utenfor Vegve
senets eiendom, er det Vegve

senet som ma pata seg kost-
naden med a flytte gatebelys-
ningen. Men fortsatt ma gate-
belysningen tilfredsstille de
normer som i dag gjelder for at
den skal bli satt opp igjen, for-
teller overingenior Svein
Solbjorg.

Vegbelysning oppsatt i privet
regi, ma folge spesielle
bestemmelser.

(Tegning: Reidun Overland)

Lars Gunner Lie om bilbruk:

Ma bruke okonomiske virkemidler
Den nye regjeringen vll gene-
relt ga inn for miljoavgifter,
blant annet oka drivstoffav-
gifter for a bremse bilbruken.
Dessuten har Stortinget sagt

ja til prinsippet om a tidsdif-
ferensiere bompengesatser,
etter lokale initiativ. Disse tii-
takene er nodvendig for a
gjore de privatokonomiske
kostnadene ved biikjoring
bedre i samsvar med de
samfunnsokonomiske. Og
transportplanleggingen ma
ses i sammenheng med

arealplanleggingen.

Dette sa samferdselsmini-
ster Lars Gunnar Lie ved
apningen av vegvesenets
jubileumsseminar «Byen og
trafikken i framtida». Pro-
biemstillingene i byene ma
angripes ved kombinasjoner
av virkemidler, og regje
ringen er altsa beredt til a
redusere trafikk ved a la biik
joring i byer svi pa pungen.
Lie understreket at vi ma fort
satt satse sterkt pa a bygge

ut hovedvegnettet i byomra-
dene.

- Selv om trafikken holder

seg pa samme niva som i
dag, vil dette vaare fornuftig
bade transportokonomisk
og miljomessig. Men paral-
lelt med vegutbyggingen ma
vi styrke kollektivtransporten
og altsa ta i bruk virkemidler
som bremser bilbruken.

- Utfordringen i dag er a ta
vare pa fordelene med bilen

pa en mer balansert og for
nuftig mate enn vi har gjort til
na, sa Lie, som innlednings-
vis slo fast at vi har fortsatt

store utbyggingsoppgaver i
stamvegnett og veger i
utkantdistrikt, sa byene kan
ikke vente alt.

- Noe annet kan dere ikke

vente a hore fra en samferd-

selsminlster fra Sogn og
Fjordane, sa Lie.

J
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Okning i trafikkulykkene
Det samlede forelopige tallmateriale for
1989 viser at ulykkesutviklingen pa norske
veier siste aret totalt sett har vaert relativt

lik utviklingen i foregaende ar.

Fremskrivninger Transportokonomisk in-
stitutt har foretatt av Statistisk sentral-

byras oversikter for fjorarets 11 forste
maneder, viser at antali politirapporterte
traflkkulykker med personskade vil bli pa
omiag 8 300 mot 8 167 i 1988. Dette er en
okning pa omiag 133 ulykker - som tilsva-
rer 1,6%.

Antall skadde og drepte til-
sammen er beregnet til omiag
11 500 mot 11 340 1 1988.

Antali drepte er det samme for
begge arene. Antali skadde
bllr temmelig likt forrige ars
tall.

LAV TRAFIKKVEKST I 1989

Utviklingen i trafikkaktivite-
tene pa vare veier, har ogsa

innvirkning pa trafikksikker-
hetsutviklingen. I folge bereg-
ninger foretatt av Transporto
konomisk institutt, vartrafikk-
veksten som ventet meget lav
i  1989. Trafikkveksten er satt

til omiag 1%, mens forrige ar
endte pa 1,6%. Utregningene
av trafikkveksten er basert pa

utviklingen I salg av bilbensin.

STORE

ULYKKESKOSTNADER

Transportokonomisk institutt

anslar at trafikkulykkene i

1989 har kostet det norske

samfunnet omiag 8,3 mllliar-

der kroner, mens det for 1988

utgjorde omiag 7,3 mllllarder
kroner i 1988-kroner. I tillegg
kommer betydellge kostnader

til gjennomforte trafikksikker-
hetstiltak.

DE ULIKE

TRAFIKANTGRUPPENE

Sammenholder man Trygg
Trafikks oversikt over traflkk-

drepte med Statistisk Sentral-
byras oversikt over trafikk-
skadde, kan det totalt slas fast

at det er en negativ utvlkling
for mopedforere, syklister og
fotgjengere. Utviklingen er

speslelt alaarmerende for

mopedforerne og sykllstene.
De ovrige traflkantgruppene
viser en svak nedgang.

FLERE

DREPTE UNGDOMMER

Det er bekymringsfullt a regi-
strere at i folge Statistisk sent-
ralbyras oversikter har antall

drepte ungdommer i traflkken

gatt noe opp Igjen I 1989. Det
dreler seg totalt sett om en

okning pa godt over 10% og
okningen er storst innenfor
trafikantgruppene bilforere,
motorsyklister og mopedfore
re.

POLITIET OG

MASSEMEDIA ER VIKTIGE

Trygg Trafikk er Ikke i tvil om
at de tunge kontroll- og over-

vakingsinnsatsene fra politi-,
lensmannsetaten og Utryk-
nlngspolitiet i vesentlig grad
har bidratt til at en ytterligere
forverring ikke har funnetsted.
Dette har ogsa vsrt viktig for

a fa bedre resultater av det

ovrige basistrafikksikkhetsar-

beldet, hvor ogsa Innsatsen
jevnt over er oket. Trygg Tra
fikk legger ogsa stor vekt pa at
medias fortsatte okte inte-

resse har gjort det mulig a
sette ansikter pa og menne-
skeliggjore tragediene pa en
enda mer omfattende og rea-
listisk mate enn tidligere. Det
er en viktig prosess som vi ma
forsoke a forsterke i tiden som

kommer, uttaler Trygg Trafikk.

Ulykkestallene
skal ned selv om trafikken oker
Statens Vegvesen arbeider for
a redusere ulykkestallene tram
mot 1993, uansett vekst I tra

flkken.

Her er end el av tiltakene vi pa
landsbasis vll gjennomfore i
1990, og som har vesentlig
betydning for trafikksikkerhe-
ten:

- Gjennomforing av en rekke
storre vegprosjekter, bl.a. is
torbyomradene

- Automatisk rodlyskontroll i

7 fylker
- Sikring av tunnelportaler
- Prikkbelastning i forbin-

delse med trafikkforseelser
- Skjerping av kjore-og hvile-

tidsbestemmelsene for

bussforere.

En rekke forslag ti l nye tlltak
har vffirt pa horing, og vi l bli
vedtatt i 1990, bl.a.:

- Revisjon av bestemmelser
om lysutstyr pa kjoretoy,

med bl.a. krav om ett hoyt-
montert bremselys, rengjo-
ringssystem for naerlys/
fjernlys og triangellys pa
brede motorsykler

Revisjon av krav til mons-

terdybde for dekk, med
okning av minstekravet fra
1,0 mm til 1,6 mm generelt
for kjoretoy med tlllatt total-
vekt mindre enn 3 500 kg

og til 3,0 mm i piggdekkpe-
rioden for alle kjoretoy som
er konstruert for en hastlg-
het av 30 km/t eller mer

Revisjon av krav til bremser,
med pabud om blokke-

ringsfrie bremser (ABS-

bremser) pa store busser og
lastebiler som registreres

for forste gang etter 1.
januar 1991.

Disse forslagene inneb^rer
for en stor del en harmonise-

ring med de internasjonale
ECD-forskriftene.

Det vil ogsa bli foretatt en

omorganisering innen Vegdi-

rektoratet. Det vil bli etablert

en egen miljo- og Traflkksik-

kerhetsavdeling for a styrke
dette arbeidet.

378 personer drept
Trygg Trafikks forelopige
oversikter viser at 378 menne-

sker omkom i veitrafikkulykker

pa norske veier i 1989. Dette
er det samme antall som det

endelige tall for 1988, Gjen-
nomsnittet for de 10 fore

gaende ar er 398 trafikkdrep-
te, og den forelopige arsover-
sikten viser at tallet for ifjor og

foregaende ar det laveste vi
har hatt siden 1981.

Oversikten over fordelingena
V de omkomne i trafikantgrup-
per, viser at det er bilpassasje-
rene som har hatt den storste

forholdsvise nedgangen,

mens mopedforere og sykli

ster har hatt den klart mest

negative utviklingen. Forde-
lingen ser slik ut med de ende

lige tall for 1988 i parentes:
Bilforere 147 (141), bilpassa-
sjerer 93 (108), motorsyklister
29 (27), mopedforere 15 (10),

syklister 25 (20).
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Pressemeldinger:

Nye veger 0ker sikkerheten
Det har i den seneste tid vsert en del disku-
sjon i pressen om virkningen pa trafikksik-
kerheten av nye veger. Diskusjonen ble
startet pa grunnlag av at konklusjonene
fra en forskningsrapport fra Transporto-
konomisk Institutt (10!) ble unyansert

fremstilt i pressen. Dette ble forsokt
korrigert fra TOI's side, men da uklarheten
fortsatt synes a henge igjen, tinner Vegdi-
rektoratet grunn til a referere til konklusjo
nene fra T0rs reviderte Trafikksikkerhets-
handbok som kom ut na i host.

Konklusjonene er der sv$rt
klare nar det gjelder de for-
skjeliige typer veganlegg. Vi
gjengir derfor her hovedpunk-
tene i det vi vet om den ulyk-
kesreduserende virkning ved
utbygging av nye veger:

«GANG- OG SYKKELVEGER
Det er funnet en nedgang 1
sykkelulykker pa ca. 30-50%
etter bygging av gang- og syk-
kelveger. nedgangen i fotg-
jengerulykkerersom regel noe
mindre, 20-40%. Ulykker i
kryss reduseres mindre enn
ulykker pa strekninger mellom
kryss. Det er ikke pavist noen
virkning av gang- og sykkelve-
ger pa ulykker hvor kun
motorkjoretoy er innblandet.

MOTORVEGER

Ulykkesrisikoen pa motorve-
ger er omlag 1/3 av vanlig
risiko pa tofelts landeveger og
omlag 1/6 av vanlig risiko i
byer og tettsteder. Motorve-
ger kan fore til okt trafikk, slik
at nedgangen i antail ulykker
ikke alltid blir sa stor som for-
skjellen i uiykkesrisiko mellom
motorvegerog andre veger til-
sier.

OMKJ0RINGSVEGER

Norske og svenske erfaringer
tyder pa at omkjoringsveger
reduserer antail ulykker (sum
pa gammel og ny veg) med

25-50%. Det forutsettes da at
omkjoringsvegen overtar
minst 50% av trafikken som

for gikk gjennom tettstedet og
at samlet trafikkarbeid ikke
oker med mer enn 30-40%.

INNFARTSVEGER OG
HOVEDVEGERIBYER
Hovedveger i byer har en uiyk
kesrisiko som ligger pa omlag
1/3 til 1/2 av nivaet pa samle-
veger og atkomstveger. Ved a
samle mest mulig av trafikken
til et hovedvegnett kan antail
ulykker i byer reduseres. Nye

hovedveger kan fore til okt tra
fikk, slik at nedgangen i antail
ulykker ikke blir sa stor som
nedgangen i uiykkesrisiko til-
sier».

Ulykkene i storbyomradene er
i betydeiig grad konsentrert til
de mest trafikkbelastede
vegene. Langt de fleste spe-
sielt ulykkesbelastede steder
og strekninger finner en der.
25% av landets riksvegulykker
skjer pa bare 1 % av riksveg-
nettet, og de neste 25% av
ulykkene skjer pa ytterligere

5% av dette vegnettet. Tiltak i
storbyomradene har derfor
betydeiig innvirkning pa lan
dets ulykkessituasjon.

Beregninger foretatt i forbin-
delse med planlegging av et
tjenlig vegnett i de 10 storste
byene i landet indikerer at en
kan oppna arlig ulykkesreduk-
sjon pa anslagsvis 15-20%,
d.v.s. 500-700 politirappor-
terte personskadeulykker
med tilsammen 600-900

drepte og skadede.

Forverrede kar for utekontrollene
- Biltilsynet er i ferd med a
sakke akterut nar det gjelder
utekontrollene, sier direktor

Leif Agnar Ellevset i siste
utgave av fagtidsskriftet Tra
fikken & Vi.

Han far stotte av administre-
rende direktor Leif N. Olsen i
Autoriserte Trafikkskolers
Landsforbund og stasjonssjef
Rolf Petter Flattum ved Biltil
synet i Oslo. Stortingsmelding
18 er ikke fulgt opp, sier de.

Ifolge Stortingsmelding nr. 18
om trafikksikkerhet og trafikk-
opplaering skulle utekontrollen
intensiveres. Dette har ikke
skjedd for biltilsynet, mens

politiet pa sin side ma sies a
ha blitt fulgt godt opp.

- At politiet har fatt nye stil-
linger utelukker ikke at biltilsy
net far det samme, sier poli-
tiinspektor Jan Helliesen i
Justisdepartementet.

- Trygg Trafikk tor i likhet med
stasjonssjef Rolf Petter Flat
tum ved biltilsynet i Oslo at
biltilsynet trenger tiiforsel av
bade nye stillinger og drifts-
midler for a komme mer pa
offensiven pa kontrollsiden,
svarer Leif Agnar Ellevset. Det
er pa veiene i trafikken at man
kommer over de farlige kjore-
toyene!

Biltilsynet var i en tre ar gam
mel stortingsmelding om tra
fikksikkerhet betegnet som en
hjornesten i trafikksikkerhet-
sarbeidet. Den betegnelsen
virker det som ikke passer i
dag. - Vi haper at myndighe-
tene og politikerne i fellesskap
sorger for en snarlig replasse-
ring av "hjornestensbetegnel-
sen>>. Vi har ikke rad til redu-
sert innsats fra en sa viktig
samarbeidspartner som biltil
synet i trafikksikkerhetsarbei-
det, sier Ellevset.

Ferjetakstene 0kte fire present
Passasjertaksten med fer-
jene steg med gjennomsnitt-
lig fire present fra 1. januar.
Det samme gjelder kjoretoy-
taksten.

Dette g^r frem av det nye
riksregulativet der det ogsa
slaes fast at prisen pa

manedskort ogsa oker med
fire present.

Ordningen med klippekort
for kjoretoyer utvides ved at
det kan brukes flere klipp pr.
kort pr. tur for organisa-
sjoner, idrettslag og
nsringstransporter.

Ekstraturer skal naf olge
egne bestemmelser, basert
pa selvkostprinsippet. Be-
fraktningen kan derfor bii
dyrere pa enkelte samband,
fordi sentralregulerte priser
pS slik befraktning n§ opp-
horer.

Nytt i ar er ogsa at lengde-
grensen for vogntog er end-
ret til 16-19 meter og 19-22

meter.
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